
הקרוואן באוויר...
אחד הדוגמאות שאני תמיד תמיד נזכר בהם, זה שכל אחד 
פעם ראה שמובילים איזה מטען מאוד מאוד גדול, איזה 
קרוואן, כשהמנוף מרים את הקרוואן כל פועל פשוט יכול 
להזיז את זה, קרוואן ענק שוקל המון טונות, בן אדם יכול 

להזיז את זה ביד אחד. 
פעם הביאו קרוואן ענק לאיזה מקום והמנוף הניח אותו, 
ואח"כ התברר שהיה טעות ושמו אותו הפוך, אז בא מישהו 
ואמר מה הבעיה, בואו נזיז אותו, אני ראיתי שבן אדם אחד 
אחר,  משהו  זה  באוויר  היה  זה  כן,  לו,  אמרו  אותו,  הזיז 

עכשיו כבר אי אפשר להזיז אותו. 
הקרוואן  שכביכול  העניין,  בדיוק  זה  שר"ה  חושב  אני 
כל  של  האירועים  כל  השנה,  כל  של  הקרוואן  באוויר, 

השנה, אין סוף, הכל באוויר, אתה עדיין יכול הכל להזיז. 
הכל תלוי בר"ה – ומכאן הזהירות הגדולה בה

המשילו את זה כמו שיש איזה גרעין, יש בגרעין את כל 
הכל  הצבעים,  כל  הטעמים,  כל  הכל,  העץ,  של  התכונות 
מונח בגרעין הקטן הזה. אז גם ר"ה אם אדם היה יודע עד 
כמה כל השנה כולה, כל גירוד, כל אפצ'י, הכל נמצא בר"ה, 
לכן בר"ה כ"כ נזהרים, כ"כ מקפידים, כ"כ מפחדים לאבד 

כל רגע, חלילה לכעוס בר"ה. 
מאוד  זה  אבל  דבדיחותא,  מילתא  איזה  עוד  על  חשבתי 
שקוטל  חומר  מכר  הרשל'ה  שפעם  מספרים  ממחיש, 
עם  שקית  לו  נתן  הוא  אז  אצלו  לקנות  ביקשו  יתושים, 
קליפות של ביצה, אז הוא שואל אותו: איך זה עובד, הוא 
את  לו  מכופף  היתוש,  את  תופס  אני  תקשיב,  לו:  אומר 
אני  צוחק  כשהוא  אותו,  מדגדג  אני  מאחורה,  הכנפיים, 
קוטל  יש  לו:  אמרו  אז  נחנק,  והוא  לפה,  זה  את  לו  זורק 

יתושים, אז הוא אמר: זה גם שיטה... 
מצחיק אבל זה בדיוק אנחנו... כל השנה כל השתדלוית 
אין  לפעול,  הזמן  זה  ר"ה  הרשל'ה,  כמו  בדיוק  זה  שלנו 
לשער מה שאפשר לפעול בר"ה, במקום זה אנחנו עושים, 

כל מיני השתדלויות של הבל. 
העוה"ז הוא בית מלון מאוד יקר 

אז דבר אחד צריך לזכור: שכמו שר' ישראל סלנטר אמר 
שהעוה"ז הוא בית מלון מאוד מאוד יקר, מספרים שפעם 
הגרי"ס זת"ע ראה איזה בן אדם, הוא דיבר איתו, שאל אותו 
איפה אתה גר? אז הוא הצביע לו על איזה בית מלון מאוד 
מאוד יוקרתי, הוא אומר לו כמה זמן אתה נמצא שם, הוא 
אומר לו שנתיים, הוא אומר לו איך אתה יכול להיות שם 
שנתיים, הרי אפי' לילה אחד עולה הון עתק, אז הוא אומר 
ובמילא לא רק שאני חי במלון  לרי"ס: אני איש תחזוקה 

יוקרתי אני עוד מקבל על זה משכורת הגונה... 
המשרת את המלוכה לא רק שאינו משלם, עוד מקבל 

תשלום
אז הגרי"ס אמר: זה הרעיון, של "למענך" אם אדם משרת 
מה  כל  אז  העולם  אדון  האינטרס של הממלכה, של  את 
שהוא צריך, הוא מקבל, ולא רק שזה לא עולה לו, אלא עוד 

מקבל תשלום שעין לא ראתה
ר"ה זה כמו "ריסטרט" – איתחול מחדש

זה התכלית של ר"ה, שנבין שנשלחנו  לעשות איזה תפקיד 
זה  ריסטארט,  כמו  זה  בעצם  זה  ר"ה  משמעותי,  מאד 
הפעלה מחדש, למה צריך הפעלה מחדש? בגלל שבמשך 

הזמן אנשים שוכחים בכלל בשביל מה הם הגיעו לעולם. 
כמו שמספרים משל לאיזה חללית לאיזה יעד מאוד מאוד 
ליעד  תגיע  שהחללית  עד  שנים  עשרות  לוקח  זה  רחוק, 
ותמיד ההורים  ילדים,  ונולדו  ונסעו לשם משפחות  שלה, 
כוכב  שהוא  לאיזה  להגיע  צריכים  אנחנו  לילדים  אמרו 
רחוק ושמה לעשות איזה שהיא פעולה, הילדים לאט לאט 
גדלו, וההורים נפטרו, והילדים המשיכו, ואחד סיפר לשני 
אנשים  לאט  ולאט  מסע,  לאיזה  נוסעים  המון  שאנחנו 
שכחו, והילדים התווכחו: מי אומר? ומה? ויש לך הוכחות? 
שלם,  בלגן  נהיה  וכבר  פתאום?  ומה  יודע?  אתה  ואיך 
המסע,  עצם  על  התווכחו  בכלל,  האמינו  לא  שאנשים 

בשביל מה צריך את זה, ולמי זה טוב. 
גם אדם בעולם בדרך כלל כל מיני הבלים נכנסים לחיים, 
אז לכן הקב"ה עשה כזה שבו נבין ונפנים שעיקר הכל זה 

השגתו ית' ומלכותו ית'
'אורי' – זה ר"ה

לכן אנחנו אומר לדוד ה' אורי, חז"ל אומרים אורי זה ר"ה, 
לאדם,  שמאיר  שברגע  ר"ה,  זה  אורי  מזה  יו"כ,  זה  ישעי 
ברגע שיש לאדם איזה הבנה, בן אדם יכול ללכת בחושך, 
לתת כל מיני פרופורציות לא נכונות לכל מיני דברים שהם 
חסרי משמעות, כי הולך בחושך, הוא פשוט התבלבל, בא 
כ"כ  גדול,  כ"כ  תפקיד  לך  יש  תראה,  לאדם,  ומאיר  ר"ה 
משמעותי, וכמה כדאי שתתחיל להתחבר לתפקיד שלך, 
תבין כמה השליחות שלך גדולה, וכמה אתה יכול...להרבות 

את כבודו ית' בעולם
גילוי אור התכלית

זה כמו שאדם יקבל איזה מכשיר אלקטרוני מאוד מאוד 
משוכלל, אבל הוא לא יודע את תכליתו, אין לו מושג איך 
זה עובד?, יום אחד התנדנד השולחן אצלו בסלון, ואז הוא 
של  לרגליים  מתחת  המכשיר  את  שם  הוא  שאם  גילה 
השולחן, אז השולחן מתייצב, אז הוא היה שמח וטוב לב... 
סוף סוף מצאתי את התכלית של המכשיר הזה... עד שבא 
פעם אדם וראה שיש לו מכשיר כזה משוכלל, והוא אמר 
זה  אמיתי?  אתה  לו  אמר  והוא  שם?  עושה  זה  מה  לו: 

מכשיר לוויני ששווה הון... 
אפשר לפרוש כנפיים מעל לכל הפקקים של החיים

וכמו שאדם קונה איזה רכב מאוד מאוד יוקרתי, והוא אדם 
הזה,  הרכב  של  הסגולות  מה  יודע  לא  והוא  מדעת  נבער 
אליו  בא  אחד  יום  בחניה...   ברכב  מוזיקה  שומע  והוא 
מישהו אחד ואמר לו: אתה יודע עם הרכב הזה אתה יכול 
יכול  והוא  כנפיים  פותח  פתאום  הזה  הרכב  לטוס, 

להתרומם מעל כל הפקקים של החיים. 
והוא  אדירות,  עוצמות  כאלה  לו  שיש  אדם  בן  כמה  אז 
משתמש בפונקציות כ"כ פשוטות, וכ"כ חסרות משמעות, 
שאדם יש לו כאלה יכולות והרבה פעמים הוא מבלה את 
ומשמש  משמעות...  חסרות  בשלוליות  שלו  החיים 

כמיקסר של תפוחי אדמה... 
בריה מחדש – הזדמנות לקניית מבט מרומם

וזה ההזדמנות של ר"ה, ר"ה אדם נברא מחדש, יש מדרש 
חדשה,  בריה  נהיה  שאדם  שאומר  ויקרא]  רבה  [מדרש 
ממש, מעלה אני עליכם כאילו היום בראתי אתכם בריה 
חדשה, בריה חדשה זה אומר איך יראו החיים שלנו, למה 
ניתן משקל, מה "נחשיב" כמה נהיה מחוברים לתורה והאם 
נזכה להרגיש טעמי גן עדן בקדושה מה חלילה... מה ילהיב 
להיות  יכול  אדם  הכל  הזמ  זה  ר"ה  ית'?  לעבודתו  אותנו 
מרומם יותר, נעלה יותר וכו וכו, עם הסתכלות אחרת על 

ההזדמנות שקרויה "חיים"
כמו אדם שנולד במרתף ואין לו שמץ של מושג על המגדל 

שיש מעליו... 
וככה הקב"ה ברא את האדם עם יכולות כ"כ בלתי נתפסות, 
הקב"ה ברא יצור כ"כ מרומם, ותחסרהו מעט מאלקים, הרי 
זה מילים שאין לנו שום מושג בזה, אבל אדם ממש יצור 

אלוקי, איש אלוקי. 
ר' ירוחם היה אומר אוי למי שלא יודע את החסרונות שלו, 

אבל אוי ואבוי למי שלא יודע את המעלות שלו. 
ר"ה חלוקת תפקידים [וכלים]

תפקידים,  לאדם  נותן  הקב"ה  תפקידים,  חלוקת  זה  ר"ה 
וכמובן  משמעותי,  כ"כ  תפקיד  מהקב"ה  לקבל  יכול  אדם 
אדם  הזמן  כל  זה  שלו,  התפקיד  את  לבצע  בשביל  כלים 
צריך לזכור שר"ה לא מדברים על החטאים, אפי' במילה, 
אפי' לא ברמז, כרגע נותנים לך תפקידים, איך תראה השנה 
שלך, באיזה רוממות אתה תחיה השנה, כמה השגה תהיה 

לך, כמה תזכה להרבות את אורו של הקב"ה בשנה הזו. 
ר"ה - עיקרה מלכות

מלכויות,  לפני  אמרו  זה  שר"ה  לדעת,  צריך  הנוסף  הדבר 
זה  השופר  קול  הקב"ה,  את  להמליך  זה  שר"ה  תחליט 
פניך  באור  ה'  תרועה,  יודעי  העם  אשרי  ה',  את  להמליך 
יהלכו, בעיקר ר"ה זה המלכות, אדם צריך לשמוח שמחה 

שאין לה גבול עם הקב"ה עם המלכות. 
אין המלכה בלא שמחה

עיקר ר"ה זה מלכויות, מלכות זה שאדם ממליך את הקב"ה, 
מתבונן  כשאדם  בשמחה,  רק  זה  שמלכות  אומר  הגאון 
בגדלות ה', הרי לכאורה הקב"ה הוא מלך, איתנו ובלעדינו, 
ברור  אבל  המלכויות,  של  המשמעויות  כל  עכשיו  ומה 
שהמלכות לא גלויה, ולכן אנחנו מתפללים ואנחנו רוצים 
שהמלכות שלו תהיה: ותמלוך אתה ה' לבדך על כל מעשיך, 
שיהיה מלכות גלויה, שידע כל פעול כי אתה פעלתו, ויבין 
כל יצור כי אתה יצרתו, שנבין כמה זה לא הגיוני, שמלכות 
מכירים  לא  בכלל  האנשים  שרוב  נסתרת,  הקב"ה  של 
במלכות של הקב"ה, כמה אומלל העולם שרוב האנשים לא 
הם  ממילא  כלום,  להם  אין  ממילא  ית'  במלכותו  מכירים 
סובלים, ממילא מי שלא מבין שהקב"ה מלך אז החיים שלו 

הם חיי סבל, אין להם חיים בכלל. 
הכי צריך להעסיק אותנו – מלכות ה'

נזכה,  זה עבודה שאנחנו  רוצים, אנחנו מתפללים,  ואנחנו 
שלנו  האישיים  העניינים  כל  את  לשים  מוכנים,  שאנחנו 
והכי  גדול  הכי  שהדבר  מבינים  שאנחנו  בגלל  בצד, 
משמעותי בעולם, זה המלכות של הקב"ה, ומה יהיה, אותי 
זה לא מעניין, מה יהיה, האם העולם סוף סוף יכיר במלכותו 
הדבר  וזה  עלינו?  מלכותו  תיראה  האם  או  הקב"ה?  של 
שהאדם צריך הכי הכי לרצות, עד כדי כך שכל העניינים 
הפרטיים שלו, ככה או ככה, יאכל כזה סנדוויצ', לא מעניין, 
זה הכל חסר משמעות ליד הדבר הגדול הזה, כשאדם מבין 
זה  ה',  כ"כ הרבה חילול  היום,  נראה  שהעוה"ז כפי שהוא 
הדבר שצריך הכי הכי לשבור את הבן אדם, להעציב אותו, 

אלה  וגם  מהקב"ה,  רחוקים  הרבה  כ"כ  להיות  יכול  איך 
שקרובים רח"ל, כמה הם צריכים להתחזק. 

שבנה  מלך  מושלמת,  מדינה  לעצמינו  שנתאר  חשבתי 
מדינה מושלמת, שא"א לתאר איזה שלמות, ממש דמיוני, 
רחובות ממוזגים, כבישים, רכבות, הכל כמו ציור מושלם, 
והאנשים עשירים חיים במדינה הזו, מדושני עונג, ושפע 
בוקר  כל  בעולם,  פירות  כאלה  אין  בחינם,  הכל  אדיר, 
הרוחות מושלמות בחינם, כל צהריים שפים מכל העולם 
והמלך  בחלום,  חיים  אנשים  ככה  מזון,  ארוחות  מכינים 
איננו, אף אחד לא יודע מי המלך, מי מימן את הפרויקט 

הזה, מי עומד מאחורי המפעל האדיר הזה. 
לא  אותו,  ראו  לא  אותו,  פגשו  לא  שאומרים  כאלה  יש 
יודעים מיהו, אז יש כאלה שאומרים שבכלל אין מלך, אז 
מישהו  כאן  יש  זאת,  בכל  להיות?  יכול  זה  איך  שואלים 
שהכל תיכנן, אתה רואה הכל מתוכנן, איך זה יכול להיות 

שאין מלך?! 
אז גם אדם שמתבונן בעולם ורואה איזה שלמות יש בכל 
נקודה, איזה שלמות, טעמים, איזה ריחות, איזה מרקמים, 
איזה  מאכלים,  איזה  ירקות,  איזה  טובים,  פירות  איזה 
תורה,  איזה  איזה חכמה,  יצורים,  איזה  היצורים,  שלמות, 
"שאו מרום עיניכם וראו מי ברא אלה" אז כשאדם רואה 
יקר  את   לראות  זוכה  לא  והוא  הזאת  השלמות  כל  את 
המלכות, אז העיקר חסר מן הספר, הדבר הכי עיקרי לא 
נמצא פה, איך אני יכול להנות מכל זה, אם כל כך הרבה 
אנשים לא "מכירים" במלך אם לא כולם עבדי המלך, אם 
לא כולם משתחווים למלך, אם לא כולם רוצים ביקרו את 

המלך. 
לכן הגאון היה אומר שזה המרכז של ה.. שופר, זה שמחה 
עצומה, אדם באמת צריך להבין שאנחנו רוצים שתתגלה 
מלכותו עלינו, לכן זה באמת כשאדם מתבונן כמה טוב ה', 
וכמה הוא בלתי מוגבל, וכמה הוא קרוב אלינו, קרוב ה' לכל 
גוי גדול אשר לו אלקים קרובים אליו כה'  קוראיו, כי מי 

אלקינו. 
וזה ההשתוקקות הכי גדולה בעולם, אם אדם היה מתבונן 
בדברים האלה, הי' מבין שבאמת ההשתוקקות הכי גדולה 

בעולם זה שתתגלה מלכותו עלינו. 
כתר יתנו לך – הכל מתגמד מול זה

אז זה כמו לחשוב שיש  מיליארד יצורים בעולם, ויש רק 
על ראשו של המלך, כמה  הוא שם הכתר  רק  יהודי אחד, 
ממש  אנחנו  אנחנו,  וזה  לשמוח,  צריך  היה  הזה  היהודי 
מהבודדים בעולם ששמים את הכתר, כתר יתנו לך ה' אלקינו, 
זה רק אנחנו, אדם צריך כ"כ כ"כ להתרגש עם הדבר הזה, 
הצרכים  כל  להיות חסר משמעות,  צריך  זה  ליד  הכל  כמה 
הפרטיים שלנו, לכן בר"ה כשאדם מבין מה העיקר אז ממילא 

הדברים שלו הפרטיים שלו הם טפלים. 
שמעתי פעם סיפור יפה, מעשה מאוד מאוד חזק, היה גר 
בב"ב יהודי צדיק אחד, קרו לו ר' אליעזר בן דוד, הוא הקים את 

מוסדות אור החיים, הוא היה מסתובב אצל החזו"א. 

והסיפור שמספרים עליו זה שפעם אחד הוא היה במחלקת 
ההגירה בארה"ב, איפה שעושים פספורטים וכאלו, הוא יושב 
שם, הוא נראה רב חשוב, כזה המבורג, הוא שם לב שאיזה 
כושי לא מוריד ממנו את העיניים, לא מוריד ממנו את העיניים 
לדקה, זה ממש מפחיד, הוא ראה שהוא כ"כ מסתכל אז הוא 
התחיל לדבר אתו, הוא שאל אותו: מה אתה רוצה ממני? אמר 
לו הגוי הזה שהוא שמע מאז שהוא היה ילד, שלמלך העולם 
יש ילדים בעוה"ז, וכשהוא גדל הוא אמר לעצמו שהוא חייב 
יום אחד הוא פגש  חייב חייב לפגוש את הילדים שלו, ואז 
מישהו, הוא דיבר אתו ע"ז, אז הוא אמר שהילדים זה היהודים, 
אז הוא נורא נורא רצה לפגוש יהודי, כי עניין אותו לראות, איך 

נראה, איך חי הבן של מלך העולם? 
ר'  על  מישהו  שאל  הוא  אז  ההגירה  במחלת  עמד  וכשהוא 
אליעזר בן דוד, הוא ראה שהוא נראה קצת עם לבוש מוזר, אז 
הוא אמר לו: מה..? אז הוא אמר לו: הוא יהודי, הוא רב יהודי, 
אז ישר הוא התחיל, זה היה החלום שלו לפגוש, אז הוא ניגש 
אליו והוא אומר לו: שמע, אני חייב לראות איך זה נראה, אני 
כל החיים סקרן איך זה נראה הבן של הקב"ה. איך הוא חי ? 

איך הוא מרגיש? "הוא בטח מרגיש "בעננים"...
אדם שהוא גוי שהוא קולט את הדבר הזה, שיש להקב"ה 
עם שהוא קרוב אליו, כולו סקרן לדעת איך נראה בן של ה'. 
אנחנו בנים של הקב"ה, באמת היה צריך לראות עלינו את 
עלינו את  לראות  צריך  היה  בכל פסיעה  בכל פסיעה,  זה 
המלכות של ה', בן של מלך העולם, לצערנו הרב לא מרגש 

אותנו, אנחנו לא נמצאים שם. 
הזדמנות לתודעה חדשה בגדלות האדם

לקבל  צריך  אדם  אז  מחדש,  נברא  ואדם  היות  אומר  אני 
תודעה חדשה, והסתכלות חדשה על החיים, וזה היום. 

אנחנו רואים כמה בן אדם זה בן אדם גדול, כמה יהודי זה 
בעיקר זה גדלות האדם, של השגה חדשה בגדלות האדם. 

וויתור של כלל ישראל מול משקל של יהודי אחד
ואנחנו רואים את זה, אחד הדברים שאנחנו רואים את זה, 
בשופר  תוקעים  לא  למה  בשבת,  בשופר  תוקעים  שלא 
בשבת? הרי זה כ"כ מרכזי בכל שנה, הרי כל שנה שמריעים 
לה בתחילתה וכו', זה המפתח של כל השנה, זה כ"כ נשגב, 
לא  אנחנו  למה  עליו,  מוותרים  ואנחנו  גדול,  כזה  סוג  זה 
תוקעים בשופר? שמא יהיה יהודי אחד שיטלטל בלי כוונה, 
בשוגג, את השופר, אז אנחנו מוותרים ע"ז, מה המשקל של 
פעולה של יהודי אחד, כל כלל ישראל מוותר על השופר 
כדי שיהודי לא יכשל חלילה בשוגג, בעבירה, אתה רואה 
וכמה  נתפס,  בלתי  זה  כמה  יהודי,  של  הכוח  מה  כאן 
הערבות ההדדית של כלל ישראל, לכל אחד, כמה אנחנו 

יצור אחד כל כלל ישראל. 
כשאדם מבין את הדבר הזה כמה גדול התפקיד שלנו, אז 
אומרים  אנחנו  גבול,  לה  שאין  שמחה  לשמוח  צריך  ישר 
בשמך יגילון כל היום, זה הדבר צריך לשמח את האדם, יש 

לו את הקב"ה, בשמך יגילון כל היום. 
אתה זוכר מעשה עולם, ופוקד כל יצורי קדם, לפניך נגלו 

כל תעלומות, והמון נסתרות שמבראשית, אין דבר נעלם 
ממך, הנקודה היא, שעכשיו אנחנו אומרים: מי לא נפקד 
כהיום הזה, אתה זוכר... כל היקום... קודם כל זה השגחה 
אין  עד  מושגח  שהעולם  ונפנים  שנכיר  השגחה  השגחה 

סוף
אשרי איש – שלא ישכחך

איש  אשרי  אומרים:  אנחנו  הזה,  הדבר  כל  אחרי  ובסוף, 
שלא ישכחך, ובן אדם יתאמץ בך, התרופה לכל החרדה, 
"בטחון"  מסתדר  הכל  הדין,  כל  של  הפחד  לכל  התרופה 
שכשאשרי איש, שדורשיך לעולם לא יכשלו, שהכל בסוף 
בסוף, התרופה של כל הפחד מהדין שכשאדם יודע שזה 
והוא  לי,  להטיב  רוצה  והוא  אלי,  קרוב  שהקב"ה  הקב"ה, 
זה  התרופה,  זה  בהקב"ה,  אמון  נותן  הוא  בהקב"ה,  סומך 

הפתרון, זה המקור של ההרגעה. 
ועקידת יצחק... תזכור - מי?

והדבר הנוסף שחשבתי, זה, שצריך להתבונן, שאתה זוכר 
מעשה כולם, ופוקד יצורי קדם, לפניך נגלו כל תעלומות, 
יצחק  ועקידת  מתפללים:  אנחנו  ובסוף  גלוי,  הכל  והכל 
היום ברחמים תזכור, הרי לכאורה אמרנו אתה זוכר מעשה 
עולם, אין דבר נעלם, אז מה עכשיו: ועקידת יצחק היום 
ברחמים תזכור, הרי ודאי שהקב"ה זוכר את עקידת יצחק?

זוכר  אתה  אומרים  אנחנו  הוא,  שהפירוש  היא,  התשובה 
אנחנו  לעצמינו,  זה  את  אומרים  אנחנו  עולם,  מעשה 
מזכירים לעצמינו כמה הקב"ה מנהל את העולם, וכמה יש 
השגחה פרטית, וכמה אין דבר נעלם, אדם מדבר לעצמו, 
ואח"כ הוא אומר שאנחנו צריכים לזכור את עקידת יצחק, 
הקב"ה זוכר את עקידת יצחק, למה אנחנו צריכים לזכור? 
שאנחנו  הדבר  זה  ויצחק,  אברהם  של  נפש  המסירות  כי 
כמה..  הזמן,  כל  לזכור  העיניים,  מול  לנו  שיהיה  צריכים 
כמה  אוהבים,  איך  אהבה,  זאת  מה  נפש,  מסירות  איזה 
אברהם אבינו אהב את הקב"ה, איך יצחק אבינו אהב את 
יצחק היום  ועקידת  לזכור,  זה אנחנו צריכים  הקב"ה, את 
ברחמים תזכור, זה אנחנו, הקב"ה זוכר את זה, אדם צריך 
ואיך  לטפל,  עיקר  בין  להבחין  העיניים  מול  לו  לעמוד 
למען  לעשות  מוכן  היה  אדם  ומה  הקב"ה,  את  אוהבים 
הקב"ה, לכבוד הקב"ה, וכמה הוא זכה בזכות זה שהוא אהב 

את הקב"ה בלי מצרים. 
אחרי הכל - ביטחון

וזה  בה,  להתבונן  מאוד  מאוד  צריך  שאדם  נקודה  זה 
התכלית של הכל, אתה רואה שאחרי כל ההשגחה והכל, 
יודע  זה שאדם  הכל  ביטחון, התכלית של  זה הכל  בסוף 
לכל  ומתחת  לטובו,  קץ  ואין  העולם,  את  מנהל  שהקב"ה 

דבר, לכל קושי, הקב"ה נמצא.
מזה  בתרועה,  נגן  הטיבו  כתוב:  שמעתי:  אחד  פעם  כמו 
הטיבו נגן בתרועה? תרועה זה מלשון משבר, שבר, סוג של 
שברים כאלה, תרועה זה שמשהו לא הולך, אז שאדם לא 
נגן  הטיבו  צריך  אז  קושי,  איזה  לו  יש  שאדם  לו,  הולך 

בתרועה. 

כשיש מלכות – אין טבע
אז על אותו משקל חשבתי זה הפשט: אשרי אדם יודעי 
תרועה, הוא יודע כמה חסד יש בכל קושי, זה הביטחון בה', 
כשאדם מבין שהקב"ה נמצא בכל קושי, וזה הר"ה, בר"ה 
כל  אז  חדשה,  בריאה  וזה  שהיות  לדעת  צריכים  אנחנו 
לא  הוא  הכל,  הכל  הכל  כל המציאות של הטבע,  הטבע, 
קיים בכלל, ברגע שיש מלכות אז הטבע לא קיים, אין טבע 

בכלל. 
מטרת כל אירועי היום היא תזכורת לחזור למלכות

לכן, כל הניסים, שרה נפקדה, ורחל נפקדה בר"ה, זה בגלל 
שכל הדברים האלה באים להזכיר לנו שכל הדברים האלה 
שאנחנו התרגלנו הראייה הזו שיש כאילו טבע, יש טבע אי 
אפשר לפצח אותו, אבל ר"ה זה מעל הטבע, ר"ה זה להרים 
אותנו למלכות, וברגע שהאדם ממליך את הקב"ה אז כל 

החוקים של הטבע לא קיימים עליו. 
ההצלה שלנו – ההישענות על הקב"ה

הקב"ה,  על  נשען  שאדם  ברגע  האדם,  של  ההצלה  וזה 
אשרי איש שלא ישכחך ובן אדם יתאמץ בך, זה הביטחון 
שאדם מתאמץ לסמוך על הקב"ה, הקב"ה הוציא את כל 
עם ישראל, ומסבתא בת תשעים בלי רחם, ומסבא בן מאה, 
לנו  להזכיר  הזה,  יאומן  הבלתי  הפלא  של  נכדים  אנחנו 
שאין טבע, שאין עוד מלבדו, ושלהקב"ה אין שום מגבלה. 

לשמוח במלכות ה' ולהתפלל עליה
והוא  בשמחה,  המלכות  את  מקבל  באמת  שאדם  ברגע 
שמח במלכות, והוא שם בצד את העניינים האישיים שלו, 
כ"כ  יש  שהיום  העיקר,  זה  הדבר,  שזה  מבין  באמת  הוא 
וכ"כ הרבה בלבול, כ"כ הרבה אנשים רצים  הרבה חושך, 
אחרי כ"כ הרבה הבלים, אחרי בורות אשר לא יכילון המים, 
והאדם מקבל את המלכות של הקב"ה, והוא שמח עם זה, 
זה ההזדמנות הכי גדולה בעולם, ככה צריך להתאמץ בר"ה 
על  להתפלל  המלכות,  את  לרצות  המלכות,  עם  לשמוח 

המלכות. 
הרצון  את  בנשמתנו  לגלות   – בדין  לזכות  המפתח 

למלכות שמים
שאדם  ברגע  בדין,  לזכות  בעולם  טובה  הכי  הסגולה  וזה 
זה  שלו,  המהות  זה  באמת,  הוא  שזה  הטוב  את  מגלה 
הנשמה שלו, זה באמת מה שהוא רוצה, הוא באמת מצליח 
להתעלות מכל ההבלים שמעסיקים בנ"א, זה המפתח הכי 

גדול לזכות בדין. שהקב"ה יזכה אותנו.

עבודת ראש השנה

בס“ד

אין עוד מלבדו
ועד שבועי שנמסר ע"י אחד הדרשנים שליט"א 

לע"נ מו"ר הגאון ר' יצחק אייזיק ב"ר בנימין זאב מנצר זצוק"ל 
ג " פ ש ת ז  ו מ ת ב  " י ע  " ב ל נ



הקרוואן באוויר...
אחד הדוגמאות שאני תמיד תמיד נזכר בהם, זה שכל אחד 
פעם ראה שמובילים איזה מטען מאוד מאוד גדול, איזה 
קרוואן, כשהמנוף מרים את הקרוואן כל פועל פשוט יכול 
להזיז את זה, קרוואן ענק שוקל המון טונות, בן אדם יכול 

להזיז את זה ביד אחד. 
פעם הביאו קרוואן ענק לאיזה מקום והמנוף הניח אותו, 
ואח"כ התברר שהיה טעות ושמו אותו הפוך, אז בא מישהו 
ואמר מה הבעיה, בואו נזיז אותו, אני ראיתי שבן אדם אחד 
אחר,  משהו  זה  באוויר  היה  זה  כן,  לו,  אמרו  אותו,  הזיז 

עכשיו כבר אי אפשר להזיז אותו. 
הקרוואן  שכביכול  העניין,  בדיוק  זה  שר"ה  חושב  אני 
כל  של  האירועים  כל  השנה,  כל  של  הקרוואן  באוויר, 

השנה, אין סוף, הכל באוויר, אתה עדיין יכול הכל להזיז. 
הכל תלוי בר"ה – ומכאן הזהירות הגדולה בה

המשילו את זה כמו שיש איזה גרעין, יש בגרעין את כל 
הכל  הצבעים,  כל  הטעמים,  כל  הכל,  העץ,  של  התכונות 
מונח בגרעין הקטן הזה. אז גם ר"ה אם אדם היה יודע עד 
כמה כל השנה כולה, כל גירוד, כל אפצ'י, הכל נמצא בר"ה, 
לכן בר"ה כ"כ נזהרים, כ"כ מקפידים, כ"כ מפחדים לאבד 

כל רגע, חלילה לכעוס בר"ה. 
מאוד  זה  אבל  דבדיחותא,  מילתא  איזה  עוד  על  חשבתי 
שקוטל  חומר  מכר  הרשל'ה  שפעם  מספרים  ממחיש, 
עם  שקית  לו  נתן  הוא  אז  אצלו  לקנות  ביקשו  יתושים, 
קליפות של ביצה, אז הוא שואל אותו: איך זה עובד, הוא 
את  לו  מכופף  היתוש,  את  תופס  אני  תקשיב,  לו:  אומר 
אני  צוחק  כשהוא  אותו,  מדגדג  אני  מאחורה,  הכנפיים, 
קוטל  יש  לו:  אמרו  אז  נחנק,  והוא  לפה,  זה  את  לו  זורק 

יתושים, אז הוא אמר: זה גם שיטה... 
מצחיק אבל זה בדיוק אנחנו... כל השנה כל השתדלוית 
אין  לפעול,  הזמן  זה  ר"ה  הרשל'ה,  כמו  בדיוק  זה  שלנו 
לשער מה שאפשר לפעול בר"ה, במקום זה אנחנו עושים, 

כל מיני השתדלויות של הבל. 
העוה"ז הוא בית מלון מאוד יקר 

אז דבר אחד צריך לזכור: שכמו שר' ישראל סלנטר אמר 
שהעוה"ז הוא בית מלון מאוד מאוד יקר, מספרים שפעם 
הגרי"ס זת"ע ראה איזה בן אדם, הוא דיבר איתו, שאל אותו 
איפה אתה גר? אז הוא הצביע לו על איזה בית מלון מאוד 
מאוד יוקרתי, הוא אומר לו כמה זמן אתה נמצא שם, הוא 
אומר לו שנתיים, הוא אומר לו איך אתה יכול להיות שם 
שנתיים, הרי אפי' לילה אחד עולה הון עתק, אז הוא אומר 
ובמילא לא רק שאני חי במלון  לרי"ס: אני איש תחזוקה 

יוקרתי אני עוד מקבל על זה משכורת הגונה... 
המשרת את המלוכה לא רק שאינו משלם, עוד מקבל 

תשלום
אז הגרי"ס אמר: זה הרעיון, של "למענך" אם אדם משרת 
מה  כל  אז  העולם  אדון  האינטרס של הממלכה, של  את 
שהוא צריך, הוא מקבל, ולא רק שזה לא עולה לו, אלא עוד 

מקבל תשלום שעין לא ראתה
ר"ה זה כמו "ריסטרט" – איתחול מחדש

זה התכלית של ר"ה, שנבין שנשלחנו  לעשות איזה תפקיד 
זה  ריסטארט,  כמו  זה  בעצם  זה  ר"ה  משמעותי,  מאד 
הפעלה מחדש, למה צריך הפעלה מחדש? בגלל שבמשך 

הזמן אנשים שוכחים בכלל בשביל מה הם הגיעו לעולם. 
כמו שמספרים משל לאיזה חללית לאיזה יעד מאוד מאוד 
ליעד  תגיע  שהחללית  עד  שנים  עשרות  לוקח  זה  רחוק, 
ותמיד ההורים  ילדים,  ונולדו  ונסעו לשם משפחות  שלה, 
כוכב  שהוא  לאיזה  להגיע  צריכים  אנחנו  לילדים  אמרו 
רחוק ושמה לעשות איזה שהיא פעולה, הילדים לאט לאט 
גדלו, וההורים נפטרו, והילדים המשיכו, ואחד סיפר לשני 
אנשים  לאט  ולאט  מסע,  לאיזה  נוסעים  המון  שאנחנו 
שכחו, והילדים התווכחו: מי אומר? ומה? ויש לך הוכחות? 
שלם,  בלגן  נהיה  וכבר  פתאום?  ומה  יודע?  אתה  ואיך 
המסע,  עצם  על  התווכחו  בכלל,  האמינו  לא  שאנשים 

בשביל מה צריך את זה, ולמי זה טוב. 
גם אדם בעולם בדרך כלל כל מיני הבלים נכנסים לחיים, 
אז לכן הקב"ה עשה כזה שבו נבין ונפנים שעיקר הכל זה 

השגתו ית' ומלכותו ית'
'אורי' – זה ר"ה

לכן אנחנו אומר לדוד ה' אורי, חז"ל אומרים אורי זה ר"ה, 
לאדם,  שמאיר  שברגע  ר"ה,  זה  אורי  מזה  יו"כ,  זה  ישעי 
ברגע שיש לאדם איזה הבנה, בן אדם יכול ללכת בחושך, 
לתת כל מיני פרופורציות לא נכונות לכל מיני דברים שהם 
חסרי משמעות, כי הולך בחושך, הוא פשוט התבלבל, בא 
כ"כ  גדול,  כ"כ  תפקיד  לך  יש  תראה,  לאדם,  ומאיר  ר"ה 
משמעותי, וכמה כדאי שתתחיל להתחבר לתפקיד שלך, 
תבין כמה השליחות שלך גדולה, וכמה אתה יכול...להרבות 

את כבודו ית' בעולם
גילוי אור התכלית

זה כמו שאדם יקבל איזה מכשיר אלקטרוני מאוד מאוד 
משוכלל, אבל הוא לא יודע את תכליתו, אין לו מושג איך 
זה עובד?, יום אחד התנדנד השולחן אצלו בסלון, ואז הוא 
של  לרגליים  מתחת  המכשיר  את  שם  הוא  שאם  גילה 
השולחן, אז השולחן מתייצב, אז הוא היה שמח וטוב לב... 
סוף סוף מצאתי את התכלית של המכשיר הזה... עד שבא 
פעם אדם וראה שיש לו מכשיר כזה משוכלל, והוא אמר 
זה  אמיתי?  אתה  לו  אמר  והוא  שם?  עושה  זה  מה  לו: 

מכשיר לוויני ששווה הון... 
אפשר לפרוש כנפיים מעל לכל הפקקים של החיים

וכמו שאדם קונה איזה רכב מאוד מאוד יוקרתי, והוא אדם 
הזה,  הרכב  של  הסגולות  מה  יודע  לא  והוא  מדעת  נבער 
אליו  בא  אחד  יום  בחניה...   ברכב  מוזיקה  שומע  והוא 
מישהו אחד ואמר לו: אתה יודע עם הרכב הזה אתה יכול 
יכול  והוא  כנפיים  פותח  פתאום  הזה  הרכב  לטוס, 

להתרומם מעל כל הפקקים של החיים. 
והוא  אדירות,  עוצמות  כאלה  לו  שיש  אדם  בן  כמה  אז 
משתמש בפונקציות כ"כ פשוטות, וכ"כ חסרות משמעות, 
שאדם יש לו כאלה יכולות והרבה פעמים הוא מבלה את 
ומשמש  משמעות...  חסרות  בשלוליות  שלו  החיים 

כמיקסר של תפוחי אדמה... 
בריה מחדש – הזדמנות לקניית מבט מרומם

וזה ההזדמנות של ר"ה, ר"ה אדם נברא מחדש, יש מדרש 
חדשה,  בריה  נהיה  שאדם  שאומר  ויקרא]  רבה  [מדרש 
ממש, מעלה אני עליכם כאילו היום בראתי אתכם בריה 
חדשה, בריה חדשה זה אומר איך יראו החיים שלנו, למה 
ניתן משקל, מה "נחשיב" כמה נהיה מחוברים לתורה והאם 
נזכה להרגיש טעמי גן עדן בקדושה מה חלילה... מה ילהיב 
להיות  יכול  אדם  הכל  הזמ  זה  ר"ה  ית'?  לעבודתו  אותנו 
מרומם יותר, נעלה יותר וכו וכו, עם הסתכלות אחרת על 

ההזדמנות שקרויה "חיים"
כמו אדם שנולד במרתף ואין לו שמץ של מושג על המגדל 

שיש מעליו... 
וככה הקב"ה ברא את האדם עם יכולות כ"כ בלתי נתפסות, 
הקב"ה ברא יצור כ"כ מרומם, ותחסרהו מעט מאלקים, הרי 
זה מילים שאין לנו שום מושג בזה, אבל אדם ממש יצור 

אלוקי, איש אלוקי. 
ר' ירוחם היה אומר אוי למי שלא יודע את החסרונות שלו, 

אבל אוי ואבוי למי שלא יודע את המעלות שלו. 
ר"ה חלוקת תפקידים [וכלים]

תפקידים,  לאדם  נותן  הקב"ה  תפקידים,  חלוקת  זה  ר"ה 
וכמובן  משמעותי,  כ"כ  תפקיד  מהקב"ה  לקבל  יכול  אדם 
אדם  הזמן  כל  זה  שלו,  התפקיד  את  לבצע  בשביל  כלים 
צריך לזכור שר"ה לא מדברים על החטאים, אפי' במילה, 
אפי' לא ברמז, כרגע נותנים לך תפקידים, איך תראה השנה 
שלך, באיזה רוממות אתה תחיה השנה, כמה השגה תהיה 

לך, כמה תזכה להרבות את אורו של הקב"ה בשנה הזו. 
ר"ה - עיקרה מלכות

מלכויות,  לפני  אמרו  זה  שר"ה  לדעת,  צריך  הנוסף  הדבר 
זה  השופר  קול  הקב"ה,  את  להמליך  זה  שר"ה  תחליט 
פניך  באור  ה'  תרועה,  יודעי  העם  אשרי  ה',  את  להמליך 
יהלכו, בעיקר ר"ה זה המלכות, אדם צריך לשמוח שמחה 

שאין לה גבול עם הקב"ה עם המלכות. 
אין המלכה בלא שמחה

עיקר ר"ה זה מלכויות, מלכות זה שאדם ממליך את הקב"ה, 
מתבונן  כשאדם  בשמחה,  רק  זה  שמלכות  אומר  הגאון 
בגדלות ה', הרי לכאורה הקב"ה הוא מלך, איתנו ובלעדינו, 
ברור  אבל  המלכויות,  של  המשמעויות  כל  עכשיו  ומה 
שהמלכות לא גלויה, ולכן אנחנו מתפללים ואנחנו רוצים 
שהמלכות שלו תהיה: ותמלוך אתה ה' לבדך על כל מעשיך, 
שיהיה מלכות גלויה, שידע כל פעול כי אתה פעלתו, ויבין 
כל יצור כי אתה יצרתו, שנבין כמה זה לא הגיוני, שמלכות 
מכירים  לא  בכלל  האנשים  שרוב  נסתרת,  הקב"ה  של 
במלכות של הקב"ה, כמה אומלל העולם שרוב האנשים לא 
הם  ממילא  כלום,  להם  אין  ממילא  ית'  במלכותו  מכירים 
סובלים, ממילא מי שלא מבין שהקב"ה מלך אז החיים שלו 

הם חיי סבל, אין להם חיים בכלל. 
הכי צריך להעסיק אותנו – מלכות ה'

נזכה,  זה עבודה שאנחנו  רוצים, אנחנו מתפללים,  ואנחנו 
שלנו  האישיים  העניינים  כל  את  לשים  מוכנים,  שאנחנו 
והכי  גדול  הכי  שהדבר  מבינים  שאנחנו  בגלל  בצד, 
משמעותי בעולם, זה המלכות של הקב"ה, ומה יהיה, אותי 
זה לא מעניין, מה יהיה, האם העולם סוף סוף יכיר במלכותו 
הדבר  וזה  עלינו?  מלכותו  תיראה  האם  או  הקב"ה?  של 
שהאדם צריך הכי הכי לרצות, עד כדי כך שכל העניינים 
הפרטיים שלו, ככה או ככה, יאכל כזה סנדוויצ', לא מעניין, 
זה הכל חסר משמעות ליד הדבר הגדול הזה, כשאדם מבין 
זה  ה',  כ"כ הרבה חילול  היום,  נראה  שהעוה"ז כפי שהוא 
הדבר שצריך הכי הכי לשבור את הבן אדם, להעציב אותו, 

אלה  וגם  מהקב"ה,  רחוקים  הרבה  כ"כ  להיות  יכול  איך 
שקרובים רח"ל, כמה הם צריכים להתחזק. 

שבנה  מלך  מושלמת,  מדינה  לעצמינו  שנתאר  חשבתי 
מדינה מושלמת, שא"א לתאר איזה שלמות, ממש דמיוני, 
רחובות ממוזגים, כבישים, רכבות, הכל כמו ציור מושלם, 
והאנשים עשירים חיים במדינה הזו, מדושני עונג, ושפע 
בוקר  כל  בעולם,  פירות  כאלה  אין  בחינם,  הכל  אדיר, 
הרוחות מושלמות בחינם, כל צהריים שפים מכל העולם 
והמלך  בחלום,  חיים  אנשים  ככה  מזון,  ארוחות  מכינים 
איננו, אף אחד לא יודע מי המלך, מי מימן את הפרויקט 

הזה, מי עומד מאחורי המפעל האדיר הזה. 
לא  אותו,  ראו  לא  אותו,  פגשו  לא  שאומרים  כאלה  יש 
יודעים מיהו, אז יש כאלה שאומרים שבכלל אין מלך, אז 
מישהו  כאן  יש  זאת,  בכל  להיות?  יכול  זה  איך  שואלים 
שהכל תיכנן, אתה רואה הכל מתוכנן, איך זה יכול להיות 

שאין מלך?! 
אז גם אדם שמתבונן בעולם ורואה איזה שלמות יש בכל 
נקודה, איזה שלמות, טעמים, איזה ריחות, איזה מרקמים, 
איזה  מאכלים,  איזה  ירקות,  איזה  טובים,  פירות  איזה 
תורה,  איזה  איזה חכמה,  יצורים,  איזה  היצורים,  שלמות, 
"שאו מרום עיניכם וראו מי ברא אלה" אז כשאדם רואה 
יקר  את   לראות  זוכה  לא  והוא  הזאת  השלמות  כל  את 
המלכות, אז העיקר חסר מן הספר, הדבר הכי עיקרי לא 
נמצא פה, איך אני יכול להנות מכל זה, אם כל כך הרבה 
אנשים לא "מכירים" במלך אם לא כולם עבדי המלך, אם 
לא כולם משתחווים למלך, אם לא כולם רוצים ביקרו את 

המלך. 
לכן הגאון היה אומר שזה המרכז של ה.. שופר, זה שמחה 
עצומה, אדם באמת צריך להבין שאנחנו רוצים שתתגלה 
מלכותו עלינו, לכן זה באמת כשאדם מתבונן כמה טוב ה', 
וכמה הוא בלתי מוגבל, וכמה הוא קרוב אלינו, קרוב ה' לכל 
גוי גדול אשר לו אלקים קרובים אליו כה'  קוראיו, כי מי 

אלקינו. 
וזה ההשתוקקות הכי גדולה בעולם, אם אדם היה מתבונן 
בדברים האלה, הי' מבין שבאמת ההשתוקקות הכי גדולה 

בעולם זה שתתגלה מלכותו עלינו. 
כתר יתנו לך – הכל מתגמד מול זה

אז זה כמו לחשוב שיש  מיליארד יצורים בעולם, ויש רק 
על ראשו של המלך, כמה  הוא שם הכתר  רק  יהודי אחד, 
ממש  אנחנו  אנחנו,  וזה  לשמוח,  צריך  היה  הזה  היהודי 
מהבודדים בעולם ששמים את הכתר, כתר יתנו לך ה' אלקינו, 
זה רק אנחנו, אדם צריך כ"כ כ"כ להתרגש עם הדבר הזה, 
הצרכים  כל  להיות חסר משמעות,  צריך  זה  ליד  הכל  כמה 
הפרטיים שלנו, לכן בר"ה כשאדם מבין מה העיקר אז ממילא 

הדברים שלו הפרטיים שלו הם טפלים. 
שמעתי פעם סיפור יפה, מעשה מאוד מאוד חזק, היה גר 
בב"ב יהודי צדיק אחד, קרו לו ר' אליעזר בן דוד, הוא הקים את 

מוסדות אור החיים, הוא היה מסתובב אצל החזו"א. 

והסיפור שמספרים עליו זה שפעם אחד הוא היה במחלקת 
ההגירה בארה"ב, איפה שעושים פספורטים וכאלו, הוא יושב 
שם, הוא נראה רב חשוב, כזה המבורג, הוא שם לב שאיזה 
כושי לא מוריד ממנו את העיניים, לא מוריד ממנו את העיניים 
לדקה, זה ממש מפחיד, הוא ראה שהוא כ"כ מסתכל אז הוא 
התחיל לדבר אתו, הוא שאל אותו: מה אתה רוצה ממני? אמר 
לו הגוי הזה שהוא שמע מאז שהוא היה ילד, שלמלך העולם 
יש ילדים בעוה"ז, וכשהוא גדל הוא אמר לעצמו שהוא חייב 
יום אחד הוא פגש  חייב חייב לפגוש את הילדים שלו, ואז 
מישהו, הוא דיבר אתו ע"ז, אז הוא אמר שהילדים זה היהודים, 
אז הוא נורא נורא רצה לפגוש יהודי, כי עניין אותו לראות, איך 

נראה, איך חי הבן של מלך העולם? 
ר'  על  מישהו  שאל  הוא  אז  ההגירה  במחלת  עמד  וכשהוא 
אליעזר בן דוד, הוא ראה שהוא נראה קצת עם לבוש מוזר, אז 
הוא אמר לו: מה..? אז הוא אמר לו: הוא יהודי, הוא רב יהודי, 
אז ישר הוא התחיל, זה היה החלום שלו לפגוש, אז הוא ניגש 
אליו והוא אומר לו: שמע, אני חייב לראות איך זה נראה, אני 
כל החיים סקרן איך זה נראה הבן של הקב"ה. איך הוא חי ? 

איך הוא מרגיש? "הוא בטח מרגיש "בעננים"...
אדם שהוא גוי שהוא קולט את הדבר הזה, שיש להקב"ה 
עם שהוא קרוב אליו, כולו סקרן לדעת איך נראה בן של ה'. 
אנחנו בנים של הקב"ה, באמת היה צריך לראות עלינו את 
עלינו את  לראות  צריך  היה  בכל פסיעה  בכל פסיעה,  זה 
המלכות של ה', בן של מלך העולם, לצערנו הרב לא מרגש 

אותנו, אנחנו לא נמצאים שם. 
הזדמנות לתודעה חדשה בגדלות האדם

לקבל  צריך  אדם  אז  מחדש,  נברא  ואדם  היות  אומר  אני 
תודעה חדשה, והסתכלות חדשה על החיים, וזה היום. 

אנחנו רואים כמה בן אדם זה בן אדם גדול, כמה יהודי זה 
בעיקר זה גדלות האדם, של השגה חדשה בגדלות האדם. 

וויתור של כלל ישראל מול משקל של יהודי אחד
ואנחנו רואים את זה, אחד הדברים שאנחנו רואים את זה, 
בשופר  תוקעים  לא  למה  בשבת,  בשופר  תוקעים  שלא 
בשבת? הרי זה כ"כ מרכזי בכל שנה, הרי כל שנה שמריעים 
לה בתחילתה וכו', זה המפתח של כל השנה, זה כ"כ נשגב, 
לא  אנחנו  למה  עליו,  מוותרים  ואנחנו  גדול,  כזה  סוג  זה 
תוקעים בשופר? שמא יהיה יהודי אחד שיטלטל בלי כוונה, 
בשוגג, את השופר, אז אנחנו מוותרים ע"ז, מה המשקל של 
פעולה של יהודי אחד, כל כלל ישראל מוותר על השופר 
כדי שיהודי לא יכשל חלילה בשוגג, בעבירה, אתה רואה 
וכמה  נתפס,  בלתי  זה  כמה  יהודי,  של  הכוח  מה  כאן 
הערבות ההדדית של כלל ישראל, לכל אחד, כמה אנחנו 

יצור אחד כל כלל ישראל. 
כשאדם מבין את הדבר הזה כמה גדול התפקיד שלנו, אז 
אומרים  אנחנו  גבול,  לה  שאין  שמחה  לשמוח  צריך  ישר 
בשמך יגילון כל היום, זה הדבר צריך לשמח את האדם, יש 

לו את הקב"ה, בשמך יגילון כל היום. 
אתה זוכר מעשה עולם, ופוקד כל יצורי קדם, לפניך נגלו 

כל תעלומות, והמון נסתרות שמבראשית, אין דבר נעלם 
ממך, הנקודה היא, שעכשיו אנחנו אומרים: מי לא נפקד 
כהיום הזה, אתה זוכר... כל היקום... קודם כל זה השגחה 
אין  עד  מושגח  שהעולם  ונפנים  שנכיר  השגחה  השגחה 

סוף
אשרי איש – שלא ישכחך

איש  אשרי  אומרים:  אנחנו  הזה,  הדבר  כל  אחרי  ובסוף, 
שלא ישכחך, ובן אדם יתאמץ בך, התרופה לכל החרדה, 
"בטחון"  מסתדר  הכל  הדין,  כל  של  הפחד  לכל  התרופה 
שכשאשרי איש, שדורשיך לעולם לא יכשלו, שהכל בסוף 
בסוף, התרופה של כל הפחד מהדין שכשאדם יודע שזה 
והוא  לי,  להטיב  רוצה  והוא  אלי,  קרוב  שהקב"ה  הקב"ה, 
זה  התרופה,  זה  בהקב"ה,  אמון  נותן  הוא  בהקב"ה,  סומך 

הפתרון, זה המקור של ההרגעה. 
ועקידת יצחק... תזכור - מי?

והדבר הנוסף שחשבתי, זה, שצריך להתבונן, שאתה זוכר 
מעשה כולם, ופוקד יצורי קדם, לפניך נגלו כל תעלומות, 
יצחק  ועקידת  מתפללים:  אנחנו  ובסוף  גלוי,  הכל  והכל 
היום ברחמים תזכור, הרי לכאורה אמרנו אתה זוכר מעשה 
עולם, אין דבר נעלם, אז מה עכשיו: ועקידת יצחק היום 
ברחמים תזכור, הרי ודאי שהקב"ה זוכר את עקידת יצחק?

זוכר  אתה  אומרים  אנחנו  הוא,  שהפירוש  היא,  התשובה 
אנחנו  לעצמינו,  זה  את  אומרים  אנחנו  עולם,  מעשה 
מזכירים לעצמינו כמה הקב"ה מנהל את העולם, וכמה יש 
השגחה פרטית, וכמה אין דבר נעלם, אדם מדבר לעצמו, 
ואח"כ הוא אומר שאנחנו צריכים לזכור את עקידת יצחק, 
הקב"ה זוכר את עקידת יצחק, למה אנחנו צריכים לזכור? 
שאנחנו  הדבר  זה  ויצחק,  אברהם  של  נפש  המסירות  כי 
כמה..  הזמן,  כל  לזכור  העיניים,  מול  לנו  שיהיה  צריכים 
כמה  אוהבים,  איך  אהבה,  זאת  מה  נפש,  מסירות  איזה 
אברהם אבינו אהב את הקב"ה, איך יצחק אבינו אהב את 
יצחק היום  ועקידת  לזכור,  זה אנחנו צריכים  הקב"ה, את 
ברחמים תזכור, זה אנחנו, הקב"ה זוכר את זה, אדם צריך 
ואיך  לטפל,  עיקר  בין  להבחין  העיניים  מול  לו  לעמוד 
למען  לעשות  מוכן  היה  אדם  ומה  הקב"ה,  את  אוהבים 
הקב"ה, לכבוד הקב"ה, וכמה הוא זכה בזכות זה שהוא אהב 

את הקב"ה בלי מצרים. 
אחרי הכל - ביטחון

וזה  בה,  להתבונן  מאוד  מאוד  צריך  שאדם  נקודה  זה 
התכלית של הכל, אתה רואה שאחרי כל ההשגחה והכל, 
יודע  זה שאדם  הכל  ביטחון, התכלית של  זה הכל  בסוף 
לכל  ומתחת  לטובו,  קץ  ואין  העולם,  את  מנהל  שהקב"ה 

דבר, לכל קושי, הקב"ה נמצא.
מזה  בתרועה,  נגן  הטיבו  כתוב:  שמעתי:  אחד  פעם  כמו 
הטיבו נגן בתרועה? תרועה זה מלשון משבר, שבר, סוג של 
שברים כאלה, תרועה זה שמשהו לא הולך, אז שאדם לא 
נגן  הטיבו  צריך  אז  קושי,  איזה  לו  יש  שאדם  לו,  הולך 

בתרועה. 

כשיש מלכות – אין טבע
אז על אותו משקל חשבתי זה הפשט: אשרי אדם יודעי 
תרועה, הוא יודע כמה חסד יש בכל קושי, זה הביטחון בה', 
כשאדם מבין שהקב"ה נמצא בכל קושי, וזה הר"ה, בר"ה 
כל  אז  חדשה,  בריאה  וזה  שהיות  לדעת  צריכים  אנחנו 
לא  הוא  הכל,  הכל  הכל  כל המציאות של הטבע,  הטבע, 
קיים בכלל, ברגע שיש מלכות אז הטבע לא קיים, אין טבע 

בכלל. 
מטרת כל אירועי היום היא תזכורת לחזור למלכות

לכן, כל הניסים, שרה נפקדה, ורחל נפקדה בר"ה, זה בגלל 
שכל הדברים האלה באים להזכיר לנו שכל הדברים האלה 
שאנחנו התרגלנו הראייה הזו שיש כאילו טבע, יש טבע אי 
אפשר לפצח אותו, אבל ר"ה זה מעל הטבע, ר"ה זה להרים 
אותנו למלכות, וברגע שהאדם ממליך את הקב"ה אז כל 

החוקים של הטבע לא קיימים עליו. 
ההצלה שלנו – ההישענות על הקב"ה

הקב"ה,  על  נשען  שאדם  ברגע  האדם,  של  ההצלה  וזה 
אשרי איש שלא ישכחך ובן אדם יתאמץ בך, זה הביטחון 
שאדם מתאמץ לסמוך על הקב"ה, הקב"ה הוציא את כל 
עם ישראל, ומסבתא בת תשעים בלי רחם, ומסבא בן מאה, 
לנו  להזכיר  הזה,  יאומן  הבלתי  הפלא  של  נכדים  אנחנו 
שאין טבע, שאין עוד מלבדו, ושלהקב"ה אין שום מגבלה. 

לשמוח במלכות ה' ולהתפלל עליה
והוא  בשמחה,  המלכות  את  מקבל  באמת  שאדם  ברגע 
שמח במלכות, והוא שם בצד את העניינים האישיים שלו, 
כ"כ  יש  שהיום  העיקר,  זה  הדבר,  שזה  מבין  באמת  הוא 
וכ"כ הרבה בלבול, כ"כ הרבה אנשים רצים  הרבה חושך, 
אחרי כ"כ הרבה הבלים, אחרי בורות אשר לא יכילון המים, 
והאדם מקבל את המלכות של הקב"ה, והוא שמח עם זה, 
זה ההזדמנות הכי גדולה בעולם, ככה צריך להתאמץ בר"ה 
על  להתפלל  המלכות,  את  לרצות  המלכות,  עם  לשמוח 

המלכות. 
הרצון  את  בנשמתנו  לגלות   – בדין  לזכות  המפתח 

למלכות שמים
שאדם  ברגע  בדין,  לזכות  בעולם  טובה  הכי  הסגולה  וזה 
זה  שלו,  המהות  זה  באמת,  הוא  שזה  הטוב  את  מגלה 
הנשמה שלו, זה באמת מה שהוא רוצה, הוא באמת מצליח 
להתעלות מכל ההבלים שמעסיקים בנ"א, זה המפתח הכי 

גדול לזכות בדין. שהקב"ה יזכה אותנו.



הקרוואן באוויר...
אחד הדוגמאות שאני תמיד תמיד נזכר בהם, זה שכל אחד 
פעם ראה שמובילים איזה מטען מאוד מאוד גדול, איזה 
קרוואן, כשהמנוף מרים את הקרוואן כל פועל פשוט יכול 
להזיז את זה, קרוואן ענק שוקל המון טונות, בן אדם יכול 

להזיז את זה ביד אחד. 
פעם הביאו קרוואן ענק לאיזה מקום והמנוף הניח אותו, 
ואח"כ התברר שהיה טעות ושמו אותו הפוך, אז בא מישהו 
ואמר מה הבעיה, בואו נזיז אותו, אני ראיתי שבן אדם אחד 
אחר,  משהו  זה  באוויר  היה  זה  כן,  לו,  אמרו  אותו,  הזיז 

עכשיו כבר אי אפשר להזיז אותו. 
הקרוואן  שכביכול  העניין,  בדיוק  זה  שר"ה  חושב  אני 
כל  של  האירועים  כל  השנה,  כל  של  הקרוואן  באוויר, 

השנה, אין סוף, הכל באוויר, אתה עדיין יכול הכל להזיז. 
הכל תלוי בר"ה – ומכאן הזהירות הגדולה בה

המשילו את זה כמו שיש איזה גרעין, יש בגרעין את כל 
הכל  הצבעים,  כל  הטעמים,  כל  הכל,  העץ,  של  התכונות 
מונח בגרעין הקטן הזה. אז גם ר"ה אם אדם היה יודע עד 
כמה כל השנה כולה, כל גירוד, כל אפצ'י, הכל נמצא בר"ה, 
לכן בר"ה כ"כ נזהרים, כ"כ מקפידים, כ"כ מפחדים לאבד 

כל רגע, חלילה לכעוס בר"ה. 
מאוד  זה  אבל  דבדיחותא,  מילתא  איזה  עוד  על  חשבתי 
שקוטל  חומר  מכר  הרשל'ה  שפעם  מספרים  ממחיש, 
עם  שקית  לו  נתן  הוא  אז  אצלו  לקנות  ביקשו  יתושים, 
קליפות של ביצה, אז הוא שואל אותו: איך זה עובד, הוא 
את  לו  מכופף  היתוש,  את  תופס  אני  תקשיב,  לו:  אומר 
אני  צוחק  כשהוא  אותו,  מדגדג  אני  מאחורה,  הכנפיים, 
קוטל  יש  לו:  אמרו  אז  נחנק,  והוא  לפה,  זה  את  לו  זורק 

יתושים, אז הוא אמר: זה גם שיטה... 
מצחיק אבל זה בדיוק אנחנו... כל השנה כל השתדלוית 
אין  לפעול,  הזמן  זה  ר"ה  הרשל'ה,  כמו  בדיוק  זה  שלנו 
לשער מה שאפשר לפעול בר"ה, במקום זה אנחנו עושים, 

כל מיני השתדלויות של הבל. 
העוה"ז הוא בית מלון מאוד יקר 

אז דבר אחד צריך לזכור: שכמו שר' ישראל סלנטר אמר 
שהעוה"ז הוא בית מלון מאוד מאוד יקר, מספרים שפעם 
הגרי"ס זת"ע ראה איזה בן אדם, הוא דיבר איתו, שאל אותו 
איפה אתה גר? אז הוא הצביע לו על איזה בית מלון מאוד 
מאוד יוקרתי, הוא אומר לו כמה זמן אתה נמצא שם, הוא 
אומר לו שנתיים, הוא אומר לו איך אתה יכול להיות שם 
שנתיים, הרי אפי' לילה אחד עולה הון עתק, אז הוא אומר 
ובמילא לא רק שאני חי במלון  לרי"ס: אני איש תחזוקה 

יוקרתי אני עוד מקבל על זה משכורת הגונה... 
המשרת את המלוכה לא רק שאינו משלם, עוד מקבל 

תשלום
אז הגרי"ס אמר: זה הרעיון, של "למענך" אם אדם משרת 
מה  כל  אז  העולם  אדון  האינטרס של הממלכה, של  את 
שהוא צריך, הוא מקבל, ולא רק שזה לא עולה לו, אלא עוד 

מקבל תשלום שעין לא ראתה
ר"ה זה כמו "ריסטרט" – איתחול מחדש

זה התכלית של ר"ה, שנבין שנשלחנו  לעשות איזה תפקיד 
זה  ריסטארט,  כמו  זה  בעצם  זה  ר"ה  משמעותי,  מאד 
הפעלה מחדש, למה צריך הפעלה מחדש? בגלל שבמשך 

הזמן אנשים שוכחים בכלל בשביל מה הם הגיעו לעולם. 
כמו שמספרים משל לאיזה חללית לאיזה יעד מאוד מאוד 
ליעד  תגיע  שהחללית  עד  שנים  עשרות  לוקח  זה  רחוק, 
ותמיד ההורים  ילדים,  ונולדו  ונסעו לשם משפחות  שלה, 
כוכב  שהוא  לאיזה  להגיע  צריכים  אנחנו  לילדים  אמרו 
רחוק ושמה לעשות איזה שהיא פעולה, הילדים לאט לאט 
גדלו, וההורים נפטרו, והילדים המשיכו, ואחד סיפר לשני 
אנשים  לאט  ולאט  מסע,  לאיזה  נוסעים  המון  שאנחנו 
שכחו, והילדים התווכחו: מי אומר? ומה? ויש לך הוכחות? 
שלם,  בלגן  נהיה  וכבר  פתאום?  ומה  יודע?  אתה  ואיך 
המסע,  עצם  על  התווכחו  בכלל,  האמינו  לא  שאנשים 

בשביל מה צריך את זה, ולמי זה טוב. 
גם אדם בעולם בדרך כלל כל מיני הבלים נכנסים לחיים, 
אז לכן הקב"ה עשה כזה שבו נבין ונפנים שעיקר הכל זה 

השגתו ית' ומלכותו ית'
'אורי' – זה ר"ה

לכן אנחנו אומר לדוד ה' אורי, חז"ל אומרים אורי זה ר"ה, 
לאדם,  שמאיר  שברגע  ר"ה,  זה  אורי  מזה  יו"כ,  זה  ישעי 
ברגע שיש לאדם איזה הבנה, בן אדם יכול ללכת בחושך, 
לתת כל מיני פרופורציות לא נכונות לכל מיני דברים שהם 
חסרי משמעות, כי הולך בחושך, הוא פשוט התבלבל, בא 
כ"כ  גדול,  כ"כ  תפקיד  לך  יש  תראה,  לאדם,  ומאיר  ר"ה 
משמעותי, וכמה כדאי שתתחיל להתחבר לתפקיד שלך, 
תבין כמה השליחות שלך גדולה, וכמה אתה יכול...להרבות 

את כבודו ית' בעולם
גילוי אור התכלית

זה כמו שאדם יקבל איזה מכשיר אלקטרוני מאוד מאוד 
משוכלל, אבל הוא לא יודע את תכליתו, אין לו מושג איך 
זה עובד?, יום אחד התנדנד השולחן אצלו בסלון, ואז הוא 
של  לרגליים  מתחת  המכשיר  את  שם  הוא  שאם  גילה 
השולחן, אז השולחן מתייצב, אז הוא היה שמח וטוב לב... 
סוף סוף מצאתי את התכלית של המכשיר הזה... עד שבא 
פעם אדם וראה שיש לו מכשיר כזה משוכלל, והוא אמר 
זה  אמיתי?  אתה  לו  אמר  והוא  שם?  עושה  זה  מה  לו: 

מכשיר לוויני ששווה הון... 
אפשר לפרוש כנפיים מעל לכל הפקקים של החיים

וכמו שאדם קונה איזה רכב מאוד מאוד יוקרתי, והוא אדם 
הזה,  הרכב  של  הסגולות  מה  יודע  לא  והוא  מדעת  נבער 
אליו  בא  אחד  יום  בחניה...   ברכב  מוזיקה  שומע  והוא 
מישהו אחד ואמר לו: אתה יודע עם הרכב הזה אתה יכול 
יכול  והוא  כנפיים  פותח  פתאום  הזה  הרכב  לטוס, 

להתרומם מעל כל הפקקים של החיים. 
והוא  אדירות,  עוצמות  כאלה  לו  שיש  אדם  בן  כמה  אז 
משתמש בפונקציות כ"כ פשוטות, וכ"כ חסרות משמעות, 
שאדם יש לו כאלה יכולות והרבה פעמים הוא מבלה את 
ומשמש  משמעות...  חסרות  בשלוליות  שלו  החיים 

כמיקסר של תפוחי אדמה... 
בריה מחדש – הזדמנות לקניית מבט מרומם

וזה ההזדמנות של ר"ה, ר"ה אדם נברא מחדש, יש מדרש 
חדשה,  בריה  נהיה  שאדם  שאומר  ויקרא]  רבה  [מדרש 
ממש, מעלה אני עליכם כאילו היום בראתי אתכם בריה 
חדשה, בריה חדשה זה אומר איך יראו החיים שלנו, למה 
ניתן משקל, מה "נחשיב" כמה נהיה מחוברים לתורה והאם 
נזכה להרגיש טעמי גן עדן בקדושה מה חלילה... מה ילהיב 
להיות  יכול  אדם  הכל  הזמ  זה  ר"ה  ית'?  לעבודתו  אותנו 
מרומם יותר, נעלה יותר וכו וכו, עם הסתכלות אחרת על 

ההזדמנות שקרויה "חיים"
כמו אדם שנולד במרתף ואין לו שמץ של מושג על המגדל 

שיש מעליו... 
וככה הקב"ה ברא את האדם עם יכולות כ"כ בלתי נתפסות, 
הקב"ה ברא יצור כ"כ מרומם, ותחסרהו מעט מאלקים, הרי 
זה מילים שאין לנו שום מושג בזה, אבל אדם ממש יצור 

אלוקי, איש אלוקי. 
ר' ירוחם היה אומר אוי למי שלא יודע את החסרונות שלו, 

אבל אוי ואבוי למי שלא יודע את המעלות שלו. 
ר"ה חלוקת תפקידים [וכלים]

תפקידים,  לאדם  נותן  הקב"ה  תפקידים,  חלוקת  זה  ר"ה 
וכמובן  משמעותי,  כ"כ  תפקיד  מהקב"ה  לקבל  יכול  אדם 
אדם  הזמן  כל  זה  שלו,  התפקיד  את  לבצע  בשביל  כלים 
צריך לזכור שר"ה לא מדברים על החטאים, אפי' במילה, 
אפי' לא ברמז, כרגע נותנים לך תפקידים, איך תראה השנה 
שלך, באיזה רוממות אתה תחיה השנה, כמה השגה תהיה 

לך, כמה תזכה להרבות את אורו של הקב"ה בשנה הזו. 
ר"ה - עיקרה מלכות

מלכויות,  לפני  אמרו  זה  שר"ה  לדעת,  צריך  הנוסף  הדבר 
זה  השופר  קול  הקב"ה,  את  להמליך  זה  שר"ה  תחליט 
פניך  באור  ה'  תרועה,  יודעי  העם  אשרי  ה',  את  להמליך 
יהלכו, בעיקר ר"ה זה המלכות, אדם צריך לשמוח שמחה 

שאין לה גבול עם הקב"ה עם המלכות. 
אין המלכה בלא שמחה

עיקר ר"ה זה מלכויות, מלכות זה שאדם ממליך את הקב"ה, 
מתבונן  כשאדם  בשמחה,  רק  זה  שמלכות  אומר  הגאון 
בגדלות ה', הרי לכאורה הקב"ה הוא מלך, איתנו ובלעדינו, 
ברור  אבל  המלכויות,  של  המשמעויות  כל  עכשיו  ומה 
שהמלכות לא גלויה, ולכן אנחנו מתפללים ואנחנו רוצים 
שהמלכות שלו תהיה: ותמלוך אתה ה' לבדך על כל מעשיך, 
שיהיה מלכות גלויה, שידע כל פעול כי אתה פעלתו, ויבין 
כל יצור כי אתה יצרתו, שנבין כמה זה לא הגיוני, שמלכות 
מכירים  לא  בכלל  האנשים  שרוב  נסתרת,  הקב"ה  של 
במלכות של הקב"ה, כמה אומלל העולם שרוב האנשים לא 
הם  ממילא  כלום,  להם  אין  ממילא  ית'  במלכותו  מכירים 
סובלים, ממילא מי שלא מבין שהקב"ה מלך אז החיים שלו 

הם חיי סבל, אין להם חיים בכלל. 
הכי צריך להעסיק אותנו – מלכות ה'

נזכה,  זה עבודה שאנחנו  רוצים, אנחנו מתפללים,  ואנחנו 
שלנו  האישיים  העניינים  כל  את  לשים  מוכנים,  שאנחנו 
והכי  גדול  הכי  שהדבר  מבינים  שאנחנו  בגלל  בצד, 
משמעותי בעולם, זה המלכות של הקב"ה, ומה יהיה, אותי 
זה לא מעניין, מה יהיה, האם העולם סוף סוף יכיר במלכותו 
הדבר  וזה  עלינו?  מלכותו  תיראה  האם  או  הקב"ה?  של 
שהאדם צריך הכי הכי לרצות, עד כדי כך שכל העניינים 
הפרטיים שלו, ככה או ככה, יאכל כזה סנדוויצ', לא מעניין, 
זה הכל חסר משמעות ליד הדבר הגדול הזה, כשאדם מבין 
זה  ה',  כ"כ הרבה חילול  היום,  נראה  שהעוה"ז כפי שהוא 
הדבר שצריך הכי הכי לשבור את הבן אדם, להעציב אותו, 

אלה  וגם  מהקב"ה,  רחוקים  הרבה  כ"כ  להיות  יכול  איך 
שקרובים רח"ל, כמה הם צריכים להתחזק. 

שבנה  מלך  מושלמת,  מדינה  לעצמינו  שנתאר  חשבתי 
מדינה מושלמת, שא"א לתאר איזה שלמות, ממש דמיוני, 
רחובות ממוזגים, כבישים, רכבות, הכל כמו ציור מושלם, 
והאנשים עשירים חיים במדינה הזו, מדושני עונג, ושפע 
בוקר  כל  בעולם,  פירות  כאלה  אין  בחינם,  הכל  אדיר, 
הרוחות מושלמות בחינם, כל צהריים שפים מכל העולם 
והמלך  בחלום,  חיים  אנשים  ככה  מזון,  ארוחות  מכינים 
איננו, אף אחד לא יודע מי המלך, מי מימן את הפרויקט 

הזה, מי עומד מאחורי המפעל האדיר הזה. 
לא  אותו,  ראו  לא  אותו,  פגשו  לא  שאומרים  כאלה  יש 
יודעים מיהו, אז יש כאלה שאומרים שבכלל אין מלך, אז 
מישהו  כאן  יש  זאת,  בכל  להיות?  יכול  זה  איך  שואלים 
שהכל תיכנן, אתה רואה הכל מתוכנן, איך זה יכול להיות 

שאין מלך?! 
אז גם אדם שמתבונן בעולם ורואה איזה שלמות יש בכל 
נקודה, איזה שלמות, טעמים, איזה ריחות, איזה מרקמים, 
איזה  מאכלים,  איזה  ירקות,  איזה  טובים,  פירות  איזה 
תורה,  איזה  איזה חכמה,  יצורים,  איזה  היצורים,  שלמות, 
"שאו מרום עיניכם וראו מי ברא אלה" אז כשאדם רואה 
יקר  את   לראות  זוכה  לא  והוא  הזאת  השלמות  כל  את 
המלכות, אז העיקר חסר מן הספר, הדבר הכי עיקרי לא 
נמצא פה, איך אני יכול להנות מכל זה, אם כל כך הרבה 
אנשים לא "מכירים" במלך אם לא כולם עבדי המלך, אם 
לא כולם משתחווים למלך, אם לא כולם רוצים ביקרו את 

המלך. 
לכן הגאון היה אומר שזה המרכז של ה.. שופר, זה שמחה 
עצומה, אדם באמת צריך להבין שאנחנו רוצים שתתגלה 
מלכותו עלינו, לכן זה באמת כשאדם מתבונן כמה טוב ה', 
וכמה הוא בלתי מוגבל, וכמה הוא קרוב אלינו, קרוב ה' לכל 
גוי גדול אשר לו אלקים קרובים אליו כה'  קוראיו, כי מי 

אלקינו. 
וזה ההשתוקקות הכי גדולה בעולם, אם אדם היה מתבונן 
בדברים האלה, הי' מבין שבאמת ההשתוקקות הכי גדולה 

בעולם זה שתתגלה מלכותו עלינו. 
כתר יתנו לך – הכל מתגמד מול זה

אז זה כמו לחשוב שיש 8 מיליארד יצורים בעולם, ויש רק 
על ראשו של המלך, כמה  הוא שם הכתר  רק  יהודי אחד, 
ממש  אנחנו  אנחנו,  וזה  לשמוח,  צריך  היה  הזה  היהודי 
מהבודדים בעולם ששמים את הכתר, כתר יתנו לך ה' אלקינו, 
זה רק אנחנו, אדם צריך כ"כ כ"כ להתרגש עם הדבר הזה, 
הצרכים  כל  להיות חסר משמעות,  צריך  זה  ליד  הכל  כמה 
הפרטיים שלנו, לכן בר"ה כשאדם מבין מה העיקר אז ממילא 

הדברים שלו הפרטיים שלו הם טפלים. 
שמעתי פעם סיפור יפה, מעשה מאוד מאוד חזק, היה גר 
בב"ב יהודי צדיק אחד, קרו לו ר' אליעזר בן דוד, הוא הקים את 

מוסדות אור החיים, הוא היה מסתובב אצל החזו"א. 

והסיפור שמספרים עליו זה שפעם אחד הוא היה במחלקת 
ההגירה בארה"ב, איפה שעושים פספורטים וכאלו, הוא יושב 
שם, הוא נראה רב חשוב, כזה המבורג, הוא שם לב שאיזה 
כושי לא מוריד ממנו את העיניים, לא מוריד ממנו את העיניים 
לדקה, זה ממש מפחיד, הוא ראה שהוא כ"כ מסתכל אז הוא 
התחיל לדבר אתו, הוא שאל אותו: מה אתה רוצה ממני? אמר 
לו הגוי הזה שהוא שמע מאז שהוא היה ילד, שלמלך העולם 
יש ילדים בעוה"ז, וכשהוא גדל הוא אמר לעצמו שהוא חייב 
יום אחד הוא פגש  חייב חייב לפגוש את הילדים שלו, ואז 
מישהו, הוא דיבר אתו ע"ז, אז הוא אמר שהילדים זה היהודים, 
אז הוא נורא נורא רצה לפגוש יהודי, כי עניין אותו לראות, איך 

נראה, איך חי הבן של מלך העולם? 
ר'  על  מישהו  שאל  הוא  אז  ההגירה  במחלת  עמד  וכשהוא 
אליעזר בן דוד, הוא ראה שהוא נראה קצת עם לבוש מוזר, אז 
הוא אמר לו: מה..? אז הוא אמר לו: הוא יהודי, הוא רב יהודי, 
אז ישר הוא התחיל, זה היה החלום שלו לפגוש, אז הוא ניגש 
אליו והוא אומר לו: שמע, אני חייב לראות איך זה נראה, אני 
כל החיים סקרן איך זה נראה הבן של הקב"ה. איך הוא חי ? 

איך הוא מרגיש? "הוא בטח מרגיש "בעננים"...
אדם שהוא גוי שהוא קולט את הדבר הזה, שיש להקב"ה 
עם שהוא קרוב אליו, כולו סקרן לדעת איך נראה בן של ה'. 
אנחנו בנים של הקב"ה, באמת היה צריך לראות עלינו את 
עלינו את  לראות  צריך  היה  בכל פסיעה  בכל פסיעה,  זה 
המלכות של ה', בן של מלך העולם, לצערנו הרב לא מרגש 

אותנו, אנחנו לא נמצאים שם. 
הזדמנות לתודעה חדשה בגדלות האדם

לקבל  צריך  אדם  אז  מחדש,  נברא  ואדם  היות  אומר  אני 
תודעה חדשה, והסתכלות חדשה על החיים, וזה היום. 

אנחנו רואים כמה בן אדם זה בן אדם גדול, כמה יהודי זה 
בעיקר זה גדלות האדם, של השגה חדשה בגדלות האדם. 

וויתור של כלל ישראל מול משקל של יהודי אחד
ואנחנו רואים את זה, אחד הדברים שאנחנו רואים את זה, 
בשופר  תוקעים  לא  למה  בשבת,  בשופר  תוקעים  שלא 
בשבת? הרי זה כ"כ מרכזי בכל שנה, הרי כל שנה שמריעים 
לה בתחילתה וכו', זה המפתח של כל השנה, זה כ"כ נשגב, 
לא  אנחנו  למה  עליו,  מוותרים  ואנחנו  גדול,  כזה  סוג  זה 
תוקעים בשופר? שמא יהיה יהודי אחד שיטלטל בלי כוונה, 
בשוגג, את השופר, אז אנחנו מוותרים ע"ז, מה המשקל של 
פעולה של יהודי אחד, כל כלל ישראל מוותר על השופר 
כדי שיהודי לא יכשל חלילה בשוגג, בעבירה, אתה רואה 
וכמה  נתפס,  בלתי  זה  כמה  יהודי,  של  הכוח  מה  כאן 
הערבות ההדדית של כלל ישראל, לכל אחד, כמה אנחנו 

יצור אחד כל כלל ישראל. 
כשאדם מבין את הדבר הזה כמה גדול התפקיד שלנו, אז 
אומרים  אנחנו  גבול,  לה  שאין  שמחה  לשמוח  צריך  ישר 
בשמך יגילון כל היום, זה הדבר צריך לשמח את האדם, יש 

לו את הקב"ה, בשמך יגילון כל היום. 
אתה זוכר מעשה עולם, ופוקד כל יצורי קדם, לפניך נגלו 

כל תעלומות, והמון נסתרות שמבראשית, אין דבר נעלם 
ממך, הנקודה היא, שעכשיו אנחנו אומרים: מי לא נפקד 
כהיום הזה, אתה זוכר... כל היקום... קודם כל זה השגחה 
אין  עד  מושגח  שהעולם  ונפנים  שנכיר  השגחה  השגחה 

סוף
אשרי איש – שלא ישכחך

איש  אשרי  אומרים:  אנחנו  הזה,  הדבר  כל  אחרי  ובסוף, 
שלא ישכחך, ובן אדם יתאמץ בך, התרופה לכל החרדה, 
"בטחון"  מסתדר  הכל  הדין,  כל  של  הפחד  לכל  התרופה 
שכשאשרי איש, שדורשיך לעולם לא יכשלו, שהכל בסוף 
בסוף, התרופה של כל הפחד מהדין שכשאדם יודע שזה 
והוא  לי,  להטיב  רוצה  והוא  אלי,  קרוב  שהקב"ה  הקב"ה, 
זה  התרופה,  זה  בהקב"ה,  אמון  נותן  הוא  בהקב"ה,  סומך 

הפתרון, זה המקור של ההרגעה. 
ועקידת יצחק... תזכור - מי?

והדבר הנוסף שחשבתי, זה, שצריך להתבונן, שאתה זוכר 
מעשה כולם, ופוקד יצורי קדם, לפניך נגלו כל תעלומות, 
יצחק  ועקידת  מתפללים:  אנחנו  ובסוף  גלוי,  הכל  והכל 
היום ברחמים תזכור, הרי לכאורה אמרנו אתה זוכר מעשה 
עולם, אין דבר נעלם, אז מה עכשיו: ועקידת יצחק היום 
ברחמים תזכור, הרי ודאי שהקב"ה זוכר את עקידת יצחק?
זוכר  אתה  אומרים  אנחנו  הוא,  שהפירוש  היא,  התשובה 
אנחנו  לעצמינו,  זה  את  אומרים  אנחנו  עולם,  מעשה 
מזכירים לעצמינו כמה הקב"ה מנהל את העולם, וכמה יש 
השגחה פרטית, וכמה אין דבר נעלם, אדם מדבר לעצמו, 
ואח"כ הוא אומר שאנחנו צריכים לזכור את עקידת יצחק, 
הקב"ה זוכר את עקידת יצחק, למה אנחנו צריכים לזכור? 
שאנחנו  הדבר  זה  ויצחק,  אברהם  של  נפש  המסירות  כי 
כמה..  הזמן,  כל  לזכור  העיניים,  מול  לנו  שיהיה  צריכים 
כמה  אוהבים,  איך  אהבה,  זאת  מה  נפש,  מסירות  איזה 
אברהם אבינו אהב את הקב"ה, איך יצחק אבינו אהב את 
יצחק היום  ועקידת  לזכור,  זה אנחנו צריכים  הקב"ה, את 
ברחמים תזכור, זה אנחנו, הקב"ה זוכר את זה, אדם צריך 
ואיך  לטפל,  עיקר  בין  להבחין  העיניים  מול  לו  לעמוד 
למען  לעשות  מוכן  היה  אדם  ומה  הקב"ה,  את  אוהבים 
הקב"ה, לכבוד הקב"ה, וכמה הוא זכה בזכות זה שהוא אהב 

את הקב"ה בלי מצרים. 
אחרי הכל - ביטחון

וזה  בה,  להתבונן  מאוד  מאוד  צריך  שאדם  נקודה  זה 
התכלית של הכל, אתה רואה שאחרי כל ההשגחה והכל, 
יודע  זה שאדם  הכל  ביטחון, התכלית של  זה הכל  בסוף 
לכל  ומתחת  לטובו,  קץ  ואין  העולם,  את  מנהל  שהקב"ה 

דבר, לכל קושי, הקב"ה נמצא.
מזה  בתרועה,  נגן  הטיבו  כתוב:  שמעתי:  אחד  פעם  כמו 
הטיבו נגן בתרועה? תרועה זה מלשון משבר, שבר, סוג של 
שברים כאלה, תרועה זה שמשהו לא הולך, אז שאדם לא 
נגן  הטיבו  צריך  אז  קושי,  איזה  לו  יש  שאדם  לו,  הולך 

בתרועה. 

כשיש מלכות – אין טבע
אז על אותו משקל חשבתי זה הפשט: אשרי אדם יודעי 
תרועה, הוא יודע כמה חסד יש בכל קושי, זה הביטחון בה', 
כשאדם מבין שהקב"ה נמצא בכל קושי, וזה הר"ה, בר"ה 
כל  אז  חדשה,  בריאה  וזה  שהיות  לדעת  צריכים  אנחנו 
לא  הוא  הכל,  הכל  הכל  כל המציאות של הטבע,  הטבע, 
קיים בכלל, ברגע שיש מלכות אז הטבע לא קיים, אין טבע 

בכלל. 
מטרת כל אירועי היום היא תזכורת לחזור למלכות

לכן, כל הניסים, שרה נפקדה, ורחל נפקדה בר"ה, זה בגלל 
שכל הדברים האלה באים להזכיר לנו שכל הדברים האלה 
שאנחנו התרגלנו הראייה הזו שיש כאילו טבע, יש טבע אי 
אפשר לפצח אותו, אבל ר"ה זה מעל הטבע, ר"ה זה להרים 
אותנו למלכות, וברגע שהאדם ממליך את הקב"ה אז כל 

החוקים של הטבע לא קיימים עליו. 
ההצלה שלנו – ההישענות על הקב"ה

הקב"ה,  על  נשען  שאדם  ברגע  האדם,  של  ההצלה  וזה 
אשרי איש שלא ישכחך ובן אדם יתאמץ בך, זה הביטחון 
שאדם מתאמץ לסמוך על הקב"ה, הקב"ה הוציא את כל 
עם ישראל, ומסבתא בת תשעים בלי רחם, ומסבא בן מאה, 
לנו  להזכיר  הזה,  יאומן  הבלתי  הפלא  של  נכדים  אנחנו 
שאין טבע, שאין עוד מלבדו, ושלהקב"ה אין שום מגבלה. 

לשמוח במלכות ה' ולהתפלל עליה
והוא  בשמחה,  המלכות  את  מקבל  באמת  שאדם  ברגע 
שמח במלכות, והוא שם בצד את העניינים האישיים שלו, 
כ"כ  יש  שהיום  העיקר,  זה  הדבר,  שזה  מבין  באמת  הוא 
וכ"כ הרבה בלבול, כ"כ הרבה אנשים רצים  הרבה חושך, 
אחרי כ"כ הרבה הבלים, אחרי בורות אשר לא יכילון המים, 
והאדם מקבל את המלכות של הקב"ה, והוא שמח עם זה, 
זה ההזדמנות הכי גדולה בעולם, ככה צריך להתאמץ בר"ה 
על  להתפלל  המלכות,  את  לרצות  המלכות,  עם  לשמוח 

המלכות. 
הרצון  את  בנשמתנו  לגלות   – בדין  לזכות  המפתח 

למלכות שמים
שאדם  ברגע  בדין,  לזכות  בעולם  טובה  הכי  הסגולה  וזה 
זה  שלו,  המהות  זה  באמת,  הוא  שזה  הטוב  את  מגלה 
הנשמה שלו, זה באמת מה שהוא רוצה, הוא באמת מצליח 
להתעלות מכל ההבלים שמעסיקים בנ"א, זה המפתח הכי 

גדול לזכות בדין. שהקב"ה יזכה אותנו.



הקרוואן באוויר...
אחד הדוגמאות שאני תמיד תמיד נזכר בהם, זה שכל אחד 
פעם ראה שמובילים איזה מטען מאוד מאוד גדול, איזה 
קרוואן, כשהמנוף מרים את הקרוואן כל פועל פשוט יכול 
להזיז את זה, קרוואן ענק שוקל המון טונות, בן אדם יכול 

להזיז את זה ביד אחד. 
פעם הביאו קרוואן ענק לאיזה מקום והמנוף הניח אותו, 
ואח"כ התברר שהיה טעות ושמו אותו הפוך, אז בא מישהו 
ואמר מה הבעיה, בואו נזיז אותו, אני ראיתי שבן אדם אחד 
אחר,  משהו  זה  באוויר  היה  זה  כן,  לו,  אמרו  אותו,  הזיז 

עכשיו כבר אי אפשר להזיז אותו. 
הקרוואן  שכביכול  העניין,  בדיוק  זה  שר"ה  חושב  אני 
כל  של  האירועים  כל  השנה,  כל  של  הקרוואן  באוויר, 

השנה, אין סוף, הכל באוויר, אתה עדיין יכול הכל להזיז. 
הכל תלוי בר"ה – ומכאן הזהירות הגדולה בה

המשילו את זה כמו שיש איזה גרעין, יש בגרעין את כל 
הכל  הצבעים,  כל  הטעמים,  כל  הכל,  העץ,  של  התכונות 
מונח בגרעין הקטן הזה. אז גם ר"ה אם אדם היה יודע עד 
כמה כל השנה כולה, כל גירוד, כל אפצ'י, הכל נמצא בר"ה, 
לכן בר"ה כ"כ נזהרים, כ"כ מקפידים, כ"כ מפחדים לאבד 

כל רגע, חלילה לכעוס בר"ה. 
מאוד  זה  אבל  דבדיחותא,  מילתא  איזה  עוד  על  חשבתי 
שקוטל  חומר  מכר  הרשל'ה  שפעם  מספרים  ממחיש, 
עם  שקית  לו  נתן  הוא  אז  אצלו  לקנות  ביקשו  יתושים, 
קליפות של ביצה, אז הוא שואל אותו: איך זה עובד, הוא 
את  לו  מכופף  היתוש,  את  תופס  אני  תקשיב,  לו:  אומר 
אני  צוחק  כשהוא  אותו,  מדגדג  אני  מאחורה,  הכנפיים, 
קוטל  יש  לו:  אמרו  אז  נחנק,  והוא  לפה,  זה  את  לו  זורק 

יתושים, אז הוא אמר: זה גם שיטה... 
מצחיק אבל זה בדיוק אנחנו... כל השנה כל השתדלוית 
אין  לפעול,  הזמן  זה  ר"ה  הרשל'ה,  כמו  בדיוק  זה  שלנו 
לשער מה שאפשר לפעול בר"ה, במקום זה אנחנו עושים, 

כל מיני השתדלויות של הבל. 
העוה"ז הוא בית מלון מאוד יקר 

אז דבר אחד צריך לזכור: שכמו שר' ישראל סלנטר אמר 
שהעוה"ז הוא בית מלון מאוד מאוד יקר, מספרים שפעם 
הגרי"ס זת"ע ראה איזה בן אדם, הוא דיבר איתו, שאל אותו 
איפה אתה גר? אז הוא הצביע לו על איזה בית מלון מאוד 
מאוד יוקרתי, הוא אומר לו כמה זמן אתה נמצא שם, הוא 
אומר לו שנתיים, הוא אומר לו איך אתה יכול להיות שם 
שנתיים, הרי אפי' לילה אחד עולה הון עתק, אז הוא אומר 
ובמילא לא רק שאני חי במלון  לרי"ס: אני איש תחזוקה 

יוקרתי אני עוד מקבל על זה משכורת הגונה... 
המשרת את המלוכה לא רק שאינו משלם, עוד מקבל 

תשלום
אז הגרי"ס אמר: זה הרעיון, של "למענך" אם אדם משרת 
מה  כל  אז  העולם  אדון  האינטרס של הממלכה, של  את 
שהוא צריך, הוא מקבל, ולא רק שזה לא עולה לו, אלא עוד 

מקבל תשלום שעין לא ראתה
ר"ה זה כמו "ריסטרט" – איתחול מחדש

זה התכלית של ר"ה, שנבין שנשלחנו  לעשות איזה תפקיד 
זה  ריסטארט,  כמו  זה  בעצם  זה  ר"ה  משמעותי,  מאד 
הפעלה מחדש, למה צריך הפעלה מחדש? בגלל שבמשך 

הזמן אנשים שוכחים בכלל בשביל מה הם הגיעו לעולם. 
כמו שמספרים משל לאיזה חללית לאיזה יעד מאוד מאוד 
ליעד  תגיע  שהחללית  עד  שנים  עשרות  לוקח  זה  רחוק, 
ותמיד ההורים  ילדים,  ונולדו  ונסעו לשם משפחות  שלה, 
כוכב  שהוא  לאיזה  להגיע  צריכים  אנחנו  לילדים  אמרו 
רחוק ושמה לעשות איזה שהיא פעולה, הילדים לאט לאט 
גדלו, וההורים נפטרו, והילדים המשיכו, ואחד סיפר לשני 
אנשים  לאט  ולאט  מסע,  לאיזה  נוסעים  המון  שאנחנו 
שכחו, והילדים התווכחו: מי אומר? ומה? ויש לך הוכחות? 
שלם,  בלגן  נהיה  וכבר  פתאום?  ומה  יודע?  אתה  ואיך 
המסע,  עצם  על  התווכחו  בכלל,  האמינו  לא  שאנשים 

בשביל מה צריך את זה, ולמי זה טוב. 
גם אדם בעולם בדרך כלל כל מיני הבלים נכנסים לחיים, 
אז לכן הקב"ה עשה כזה שבו נבין ונפנים שעיקר הכל זה 

השגתו ית' ומלכותו ית'
'אורי' – זה ר"ה

לכן אנחנו אומר לדוד ה' אורי, חז"ל אומרים אורי זה ר"ה, 
לאדם,  שמאיר  שברגע  ר"ה,  זה  אורי  מזה  יו"כ,  זה  ישעי 
ברגע שיש לאדם איזה הבנה, בן אדם יכול ללכת בחושך, 
לתת כל מיני פרופורציות לא נכונות לכל מיני דברים שהם 
חסרי משמעות, כי הולך בחושך, הוא פשוט התבלבל, בא 
כ"כ  גדול,  כ"כ  תפקיד  לך  יש  תראה,  לאדם,  ומאיר  ר"ה 
משמעותי, וכמה כדאי שתתחיל להתחבר לתפקיד שלך, 
תבין כמה השליחות שלך גדולה, וכמה אתה יכול...להרבות 

את כבודו ית' בעולם
גילוי אור התכלית

זה כמו שאדם יקבל איזה מכשיר אלקטרוני מאוד מאוד 
משוכלל, אבל הוא לא יודע את תכליתו, אין לו מושג איך 
זה עובד?, יום אחד התנדנד השולחן אצלו בסלון, ואז הוא 
של  לרגליים  מתחת  המכשיר  את  שם  הוא  שאם  גילה 
השולחן, אז השולחן מתייצב, אז הוא היה שמח וטוב לב... 
סוף סוף מצאתי את התכלית של המכשיר הזה... עד שבא 
פעם אדם וראה שיש לו מכשיר כזה משוכלל, והוא אמר 
זה  אמיתי?  אתה  לו  אמר  והוא  שם?  עושה  זה  מה  לו: 

מכשיר לוויני ששווה הון... 
אפשר לפרוש כנפיים מעל לכל הפקקים של החיים

וכמו שאדם קונה איזה רכב מאוד מאוד יוקרתי, והוא אדם 
הזה,  הרכב  של  הסגולות  מה  יודע  לא  והוא  מדעת  נבער 
אליו  בא  אחד  יום  בחניה...   ברכב  מוזיקה  שומע  והוא 
מישהו אחד ואמר לו: אתה יודע עם הרכב הזה אתה יכול 
יכול  והוא  כנפיים  פותח  פתאום  הזה  הרכב  לטוס, 

להתרומם מעל כל הפקקים של החיים. 
והוא  אדירות,  עוצמות  כאלה  לו  שיש  אדם  בן  כמה  אז 
משתמש בפונקציות כ"כ פשוטות, וכ"כ חסרות משמעות, 
שאדם יש לו כאלה יכולות והרבה פעמים הוא מבלה את 
ומשמש  משמעות...  חסרות  בשלוליות  שלו  החיים 

כמיקסר של תפוחי אדמה... 
בריה מחדש – הזדמנות לקניית מבט מרומם

וזה ההזדמנות של ר"ה, ר"ה אדם נברא מחדש, יש מדרש 
חדשה,  בריה  נהיה  שאדם  שאומר  ויקרא]  רבה  [מדרש 
ממש, מעלה אני עליכם כאילו היום בראתי אתכם בריה 
חדשה, בריה חדשה זה אומר איך יראו החיים שלנו, למה 
ניתן משקל, מה "נחשיב" כמה נהיה מחוברים לתורה והאם 
נזכה להרגיש טעמי גן עדן בקדושה מה חלילה... מה ילהיב 
להיות  יכול  אדם  הכל  הזמ  זה  ר"ה  ית'?  לעבודתו  אותנו 
מרומם יותר, נעלה יותר וכו וכו, עם הסתכלות אחרת על 

ההזדמנות שקרויה "חיים"
כמו אדם שנולד במרתף ואין לו שמץ של מושג על המגדל 

שיש מעליו... 
וככה הקב"ה ברא את האדם עם יכולות כ"כ בלתי נתפסות, 
הקב"ה ברא יצור כ"כ מרומם, ותחסרהו מעט מאלקים, הרי 
זה מילים שאין לנו שום מושג בזה, אבל אדם ממש יצור 

אלוקי, איש אלוקי. 
ר' ירוחם היה אומר אוי למי שלא יודע את החסרונות שלו, 

אבל אוי ואבוי למי שלא יודע את המעלות שלו. 
ר"ה חלוקת תפקידים [וכלים]

תפקידים,  לאדם  נותן  הקב"ה  תפקידים,  חלוקת  זה  ר"ה 
וכמובן  משמעותי,  כ"כ  תפקיד  מהקב"ה  לקבל  יכול  אדם 
אדם  הזמן  כל  זה  שלו,  התפקיד  את  לבצע  בשביל  כלים 
צריך לזכור שר"ה לא מדברים על החטאים, אפי' במילה, 
אפי' לא ברמז, כרגע נותנים לך תפקידים, איך תראה השנה 
שלך, באיזה רוממות אתה תחיה השנה, כמה השגה תהיה 

לך, כמה תזכה להרבות את אורו של הקב"ה בשנה הזו. 
ר"ה - עיקרה מלכות

מלכויות,  לפני  אמרו  זה  שר"ה  לדעת,  צריך  הנוסף  הדבר 
זה  השופר  קול  הקב"ה,  את  להמליך  זה  שר"ה  תחליט 
פניך  באור  ה'  תרועה,  יודעי  העם  אשרי  ה',  את  להמליך 
יהלכו, בעיקר ר"ה זה המלכות, אדם צריך לשמוח שמחה 

שאין לה גבול עם הקב"ה עם המלכות. 
אין המלכה בלא שמחה

עיקר ר"ה זה מלכויות, מלכות זה שאדם ממליך את הקב"ה, 
מתבונן  כשאדם  בשמחה,  רק  זה  שמלכות  אומר  הגאון 
בגדלות ה', הרי לכאורה הקב"ה הוא מלך, איתנו ובלעדינו, 
ברור  אבל  המלכויות,  של  המשמעויות  כל  עכשיו  ומה 
שהמלכות לא גלויה, ולכן אנחנו מתפללים ואנחנו רוצים 
שהמלכות שלו תהיה: ותמלוך אתה ה' לבדך על כל מעשיך, 
שיהיה מלכות גלויה, שידע כל פעול כי אתה פעלתו, ויבין 
כל יצור כי אתה יצרתו, שנבין כמה זה לא הגיוני, שמלכות 
מכירים  לא  בכלל  האנשים  שרוב  נסתרת,  הקב"ה  של 
במלכות של הקב"ה, כמה אומלל העולם שרוב האנשים לא 
הם  ממילא  כלום,  להם  אין  ממילא  ית'  במלכותו  מכירים 
סובלים, ממילא מי שלא מבין שהקב"ה מלך אז החיים שלו 

הם חיי סבל, אין להם חיים בכלל. 
הכי צריך להעסיק אותנו – מלכות ה'

נזכה,  זה עבודה שאנחנו  רוצים, אנחנו מתפללים,  ואנחנו 
שלנו  האישיים  העניינים  כל  את  לשים  מוכנים,  שאנחנו 
והכי  גדול  הכי  שהדבר  מבינים  שאנחנו  בגלל  בצד, 
משמעותי בעולם, זה המלכות של הקב"ה, ומה יהיה, אותי 
זה לא מעניין, מה יהיה, האם העולם סוף סוף יכיר במלכותו 
הדבר  וזה  עלינו?  מלכותו  תיראה  האם  או  הקב"ה?  של 
שהאדם צריך הכי הכי לרצות, עד כדי כך שכל העניינים 
הפרטיים שלו, ככה או ככה, יאכל כזה סנדוויצ', לא מעניין, 
זה הכל חסר משמעות ליד הדבר הגדול הזה, כשאדם מבין 
זה  ה',  כ"כ הרבה חילול  היום,  נראה  שהעוה"ז כפי שהוא 
הדבר שצריך הכי הכי לשבור את הבן אדם, להעציב אותו, 

אלה  וגם  מהקב"ה,  רחוקים  הרבה  כ"כ  להיות  יכול  איך 
שקרובים רח"ל, כמה הם צריכים להתחזק. 

שבנה  מלך  מושלמת,  מדינה  לעצמינו  שנתאר  חשבתי 
מדינה מושלמת, שא"א לתאר איזה שלמות, ממש דמיוני, 
רחובות ממוזגים, כבישים, רכבות, הכל כמו ציור מושלם, 
והאנשים עשירים חיים במדינה הזו, מדושני עונג, ושפע 
בוקר  כל  בעולם,  פירות  כאלה  אין  בחינם,  הכל  אדיר, 
הרוחות מושלמות בחינם, כל צהריים שפים מכל העולם 
והמלך  בחלום,  חיים  אנשים  ככה  מזון,  ארוחות  מכינים 
איננו, אף אחד לא יודע מי המלך, מי מימן את הפרויקט 

הזה, מי עומד מאחורי המפעל האדיר הזה. 
לא  אותו,  ראו  לא  אותו,  פגשו  לא  שאומרים  כאלה  יש 
יודעים מיהו, אז יש כאלה שאומרים שבכלל אין מלך, אז 
מישהו  כאן  יש  זאת,  בכל  להיות?  יכול  זה  איך  שואלים 
שהכל תיכנן, אתה רואה הכל מתוכנן, איך זה יכול להיות 

שאין מלך?! 
אז גם אדם שמתבונן בעולם ורואה איזה שלמות יש בכל 
נקודה, איזה שלמות, טעמים, איזה ריחות, איזה מרקמים, 
איזה  מאכלים,  איזה  ירקות,  איזה  טובים,  פירות  איזה 
תורה,  איזה  איזה חכמה,  יצורים,  איזה  היצורים,  שלמות, 
"שאו מרום עיניכם וראו מי ברא אלה" אז כשאדם רואה 
יקר  את   לראות  זוכה  לא  והוא  הזאת  השלמות  כל  את 
המלכות, אז העיקר חסר מן הספר, הדבר הכי עיקרי לא 
נמצא פה, איך אני יכול להנות מכל זה, אם כל כך הרבה 
אנשים לא "מכירים" במלך אם לא כולם עבדי המלך, אם 
לא כולם משתחווים למלך, אם לא כולם רוצים ביקרו את 

המלך. 
לכן הגאון היה אומר שזה המרכז של ה.. שופר, זה שמחה 
עצומה, אדם באמת צריך להבין שאנחנו רוצים שתתגלה 
מלכותו עלינו, לכן זה באמת כשאדם מתבונן כמה טוב ה', 
וכמה הוא בלתי מוגבל, וכמה הוא קרוב אלינו, קרוב ה' לכל 
גוי גדול אשר לו אלקים קרובים אליו כה'  קוראיו, כי מי 

אלקינו. 
וזה ההשתוקקות הכי גדולה בעולם, אם אדם היה מתבונן 
בדברים האלה, הי' מבין שבאמת ההשתוקקות הכי גדולה 

בעולם זה שתתגלה מלכותו עלינו. 
כתר יתנו לך – הכל מתגמד מול זה

אז זה כמו לחשוב שיש  מיליארד יצורים בעולם, ויש רק 
על ראשו של המלך, כמה  הוא שם הכתר  רק  יהודי אחד, 
ממש  אנחנו  אנחנו,  וזה  לשמוח,  צריך  היה  הזה  היהודי 
מהבודדים בעולם ששמים את הכתר, כתר יתנו לך ה' אלקינו, 
זה רק אנחנו, אדם צריך כ"כ כ"כ להתרגש עם הדבר הזה, 
הצרכים  כל  להיות חסר משמעות,  צריך  זה  ליד  הכל  כמה 
הפרטיים שלנו, לכן בר"ה כשאדם מבין מה העיקר אז ממילא 

הדברים שלו הפרטיים שלו הם טפלים. 
שמעתי פעם סיפור יפה, מעשה מאוד מאוד חזק, היה גר 
בב"ב יהודי צדיק אחד, קרו לו ר' אליעזר בן דוד, הוא הקים את 

מוסדות אור החיים, הוא היה מסתובב אצל החזו"א. 

והסיפור שמספרים עליו זה שפעם אחד הוא היה במחלקת 
ההגירה בארה"ב, איפה שעושים פספורטים וכאלו, הוא יושב 
שם, הוא נראה רב חשוב, כזה המבורג, הוא שם לב שאיזה 
כושי לא מוריד ממנו את העיניים, לא מוריד ממנו את העיניים 
לדקה, זה ממש מפחיד, הוא ראה שהוא כ"כ מסתכל אז הוא 
התחיל לדבר אתו, הוא שאל אותו: מה אתה רוצה ממני? אמר 
לו הגוי הזה שהוא שמע מאז שהוא היה ילד, שלמלך העולם 
יש ילדים בעוה"ז, וכשהוא גדל הוא אמר לעצמו שהוא חייב 
יום אחד הוא פגש  חייב חייב לפגוש את הילדים שלו, ואז 
מישהו, הוא דיבר אתו ע"ז, אז הוא אמר שהילדים זה היהודים, 
אז הוא נורא נורא רצה לפגוש יהודי, כי עניין אותו לראות, איך 

נראה, איך חי הבן של מלך העולם? 
ר'  על  מישהו  שאל  הוא  אז  ההגירה  במחלת  עמד  וכשהוא 
אליעזר בן דוד, הוא ראה שהוא נראה קצת עם לבוש מוזר, אז 
הוא אמר לו: מה..? אז הוא אמר לו: הוא יהודי, הוא רב יהודי, 
אז ישר הוא התחיל, זה היה החלום שלו לפגוש, אז הוא ניגש 
אליו והוא אומר לו: שמע, אני חייב לראות איך זה נראה, אני 
כל החיים סקרן איך זה נראה הבן של הקב"ה. איך הוא חי ? 

איך הוא מרגיש? "הוא בטח מרגיש "בעננים"...
אדם שהוא גוי שהוא קולט את הדבר הזה, שיש להקב"ה 
עם שהוא קרוב אליו, כולו סקרן לדעת איך נראה בן של ה'. 
אנחנו בנים של הקב"ה, באמת היה צריך לראות עלינו את 
עלינו את  לראות  צריך  היה  בכל פסיעה  בכל פסיעה,  זה 
המלכות של ה', בן של מלך העולם, לצערנו הרב לא מרגש 

אותנו, אנחנו לא נמצאים שם. 
הזדמנות לתודעה חדשה בגדלות האדם

לקבל  צריך  אדם  אז  מחדש,  נברא  ואדם  היות  אומר  אני 
תודעה חדשה, והסתכלות חדשה על החיים, וזה היום. 

אנחנו רואים כמה בן אדם זה בן אדם גדול, כמה יהודי זה 
בעיקר זה גדלות האדם, של השגה חדשה בגדלות האדם. 

וויתור של כלל ישראל מול משקל של יהודי אחד
ואנחנו רואים את זה, אחד הדברים שאנחנו רואים את זה, 
בשופר  תוקעים  לא  למה  בשבת,  בשופר  תוקעים  שלא 
בשבת? הרי זה כ"כ מרכזי בכל שנה, הרי כל שנה שמריעים 
לה בתחילתה וכו', זה המפתח של כל השנה, זה כ"כ נשגב, 
לא  אנחנו  למה  עליו,  מוותרים  ואנחנו  גדול,  כזה  סוג  זה 
תוקעים בשופר? שמא יהיה יהודי אחד שיטלטל בלי כוונה, 
בשוגג, את השופר, אז אנחנו מוותרים ע"ז, מה המשקל של 
פעולה של יהודי אחד, כל כלל ישראל מוותר על השופר 
כדי שיהודי לא יכשל חלילה בשוגג, בעבירה, אתה רואה 
וכמה  נתפס,  בלתי  זה  כמה  יהודי,  של  הכוח  מה  כאן 
הערבות ההדדית של כלל ישראל, לכל אחד, כמה אנחנו 

יצור אחד כל כלל ישראל. 
כשאדם מבין את הדבר הזה כמה גדול התפקיד שלנו, אז 
אומרים  אנחנו  גבול,  לה  שאין  שמחה  לשמוח  צריך  ישר 
בשמך יגילון כל היום, זה הדבר צריך לשמח את האדם, יש 

לו את הקב"ה, בשמך יגילון כל היום. 
אתה זוכר מעשה עולם, ופוקד כל יצורי קדם, לפניך נגלו 

כל תעלומות, והמון נסתרות שמבראשית, אין דבר נעלם 
ממך, הנקודה היא, שעכשיו אנחנו אומרים: מי לא נפקד 
כהיום הזה, אתה זוכר... כל היקום... קודם כל זה השגחה 
אין  עד  מושגח  שהעולם  ונפנים  שנכיר  השגחה  השגחה 

סוף
אשרי איש – שלא ישכחך

איש  אשרי  אומרים:  אנחנו  הזה,  הדבר  כל  אחרי  ובסוף, 
שלא ישכחך, ובן אדם יתאמץ בך, התרופה לכל החרדה, 
"בטחון"  מסתדר  הכל  הדין,  כל  של  הפחד  לכל  התרופה 
שכשאשרי איש, שדורשיך לעולם לא יכשלו, שהכל בסוף 
בסוף, התרופה של כל הפחד מהדין שכשאדם יודע שזה 
והוא  לי,  להטיב  רוצה  והוא  אלי,  קרוב  שהקב"ה  הקב"ה, 
זה  התרופה,  זה  בהקב"ה,  אמון  נותן  הוא  בהקב"ה,  סומך 

הפתרון, זה המקור של ההרגעה. 
ועקידת יצחק... תזכור - מי?

והדבר הנוסף שחשבתי, זה, שצריך להתבונן, שאתה זוכר 
מעשה כולם, ופוקד יצורי קדם, לפניך נגלו כל תעלומות, 
יצחק  ועקידת  מתפללים:  אנחנו  ובסוף  גלוי,  הכל  והכל 
היום ברחמים תזכור, הרי לכאורה אמרנו אתה זוכר מעשה 
עולם, אין דבר נעלם, אז מה עכשיו: ועקידת יצחק היום 
ברחמים תזכור, הרי ודאי שהקב"ה זוכר את עקידת יצחק?

זוכר  אתה  אומרים  אנחנו  הוא,  שהפירוש  היא,  התשובה 
אנחנו  לעצמינו,  זה  את  אומרים  אנחנו  עולם,  מעשה 
מזכירים לעצמינו כמה הקב"ה מנהל את העולם, וכמה יש 
השגחה פרטית, וכמה אין דבר נעלם, אדם מדבר לעצמו, 
ואח"כ הוא אומר שאנחנו צריכים לזכור את עקידת יצחק, 
הקב"ה זוכר את עקידת יצחק, למה אנחנו צריכים לזכור? 
שאנחנו  הדבר  זה  ויצחק,  אברהם  של  נפש  המסירות  כי 
כמה..  הזמן,  כל  לזכור  העיניים,  מול  לנו  שיהיה  צריכים 
כמה  אוהבים,  איך  אהבה,  זאת  מה  נפש,  מסירות  איזה 
אברהם אבינו אהב את הקב"ה, איך יצחק אבינו אהב את 
יצחק היום  ועקידת  לזכור,  זה אנחנו צריכים  הקב"ה, את 
ברחמים תזכור, זה אנחנו, הקב"ה זוכר את זה, אדם צריך 
ואיך  לטפל,  עיקר  בין  להבחין  העיניים  מול  לו  לעמוד 
למען  לעשות  מוכן  היה  אדם  ומה  הקב"ה,  את  אוהבים 
הקב"ה, לכבוד הקב"ה, וכמה הוא זכה בזכות זה שהוא אהב 

את הקב"ה בלי מצרים. 
אחרי הכל - ביטחון

וזה  בה,  להתבונן  מאוד  מאוד  צריך  שאדם  נקודה  זה 
התכלית של הכל, אתה רואה שאחרי כל ההשגחה והכל, 
יודע  זה שאדם  הכל  ביטחון, התכלית של  זה הכל  בסוף 
לכל  ומתחת  לטובו,  קץ  ואין  העולם,  את  מנהל  שהקב"ה 

דבר, לכל קושי, הקב"ה נמצא.
מזה  בתרועה,  נגן  הטיבו  כתוב:  שמעתי:  אחד  פעם  כמו 
הטיבו נגן בתרועה? תרועה זה מלשון משבר, שבר, סוג של 
שברים כאלה, תרועה זה שמשהו לא הולך, אז שאדם לא 
נגן  הטיבו  צריך  אז  קושי,  איזה  לו  יש  שאדם  לו,  הולך 

בתרועה. 

כשיש מלכות – אין טבע
אז על אותו משקל חשבתי זה הפשט: אשרי אדם יודעי 
תרועה, הוא יודע כמה חסד יש בכל קושי, זה הביטחון בה', 
כשאדם מבין שהקב"ה נמצא בכל קושי, וזה הר"ה, בר"ה 
כל  אז  חדשה,  בריאה  וזה  שהיות  לדעת  צריכים  אנחנו 
לא  הוא  הכל,  הכל  הכל  כל המציאות של הטבע,  הטבע, 
קיים בכלל, ברגע שיש מלכות אז הטבע לא קיים, אין טבע 

בכלל. 
מטרת כל אירועי היום היא תזכורת לחזור למלכות

לכן, כל הניסים, שרה נפקדה, ורחל נפקדה בר"ה, זה בגלל 
שכל הדברים האלה באים להזכיר לנו שכל הדברים האלה 
שאנחנו התרגלנו הראייה הזו שיש כאילו טבע, יש טבע אי 
אפשר לפצח אותו, אבל ר"ה זה מעל הטבע, ר"ה זה להרים 
אותנו למלכות, וברגע שהאדם ממליך את הקב"ה אז כל 

החוקים של הטבע לא קיימים עליו. 
ההצלה שלנו – ההישענות על הקב"ה

הקב"ה,  על  נשען  שאדם  ברגע  האדם,  של  ההצלה  וזה 
אשרי איש שלא ישכחך ובן אדם יתאמץ בך, זה הביטחון 
שאדם מתאמץ לסמוך על הקב"ה, הקב"ה הוציא את כל 
עם ישראל, ומסבתא בת תשעים בלי רחם, ומסבא בן מאה, 
לנו  להזכיר  הזה,  יאומן  הבלתי  הפלא  של  נכדים  אנחנו 
שאין טבע, שאין עוד מלבדו, ושלהקב"ה אין שום מגבלה. 

לשמוח במלכות ה' ולהתפלל עליה
והוא  בשמחה,  המלכות  את  מקבל  באמת  שאדם  ברגע 
שמח במלכות, והוא שם בצד את העניינים האישיים שלו, 
כ"כ  יש  שהיום  העיקר,  זה  הדבר,  שזה  מבין  באמת  הוא 
וכ"כ הרבה בלבול, כ"כ הרבה אנשים רצים  הרבה חושך, 
אחרי כ"כ הרבה הבלים, אחרי בורות אשר לא יכילון המים, 
והאדם מקבל את המלכות של הקב"ה, והוא שמח עם זה, 
זה ההזדמנות הכי גדולה בעולם, ככה צריך להתאמץ בר"ה 
על  להתפלל  המלכות,  את  לרצות  המלכות,  עם  לשמוח 

המלכות. 
הרצון  את  בנשמתנו  לגלות   – בדין  לזכות  המפתח 

למלכות שמים
שאדם  ברגע  בדין,  לזכות  בעולם  טובה  הכי  הסגולה  וזה 
זה  שלו,  המהות  זה  באמת,  הוא  שזה  הטוב  את  מגלה 
הנשמה שלו, זה באמת מה שהוא רוצה, הוא באמת מצליח 
להתעלות מכל ההבלים שמעסיקים בנ"א, זה המפתח הכי 

גדול לזכות בדין. שהקב"ה יזכה אותנו.
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